
RIKSDAGENS PROTOKOLL.
1888. Andra Kammaren. N:o 16.

Tisdagen den 6 mars.

Kl. 7, 8 e. m.

§ I-
Justerades protokollet för den 28 nästlidne februari.

§ 2.

Herr statsrådet m. m. friherre Hj. PalmÉtierna aflemnade Kongl. 
Maj:ts proposition till Riksdagen angående fortsättande under år 1889 
af arbetena på nja kasernetablissement för svea lifgarde m. in.

Den aflemnade kongl. propositionen begärdes på bordet och blef 
jemlikt föreskriften i 58 § riksdagsordningen bordlagd till nästa 
sammanträde.

§ 3.

Upplästes nedannämnda till kammaren inkomna protokoll:

År 1888 den 5 mars sammanträdde kamrarnes valmän för att, 
jemlikt 71 och 73 §§ riksdagsordningen, utse Riksdagens fullmägtige 
i riksbanken jemte suppleanter för dem; oeh befunnos efter val
förrättningens slut hafva blifvit utsedde till

ordförande:

grefve Lewenhaupt, Carl Magnus Casimir, f. d. kapten, med 48 röster

öfrige fullmägtige :

herr Arnberg, Johan Wolter, filosofie doktor.......... . med 48 röster
t> von Ehrenheim, Per Jacob, f. d. statsråd ........... » 48 »

friherre Fock, Alfred Henrik Eduard, kansliråd ....... » 48 »
herr Larsson, Liss Olof, riksdagsman ........................... » 48 >,

» Richter, Fredrik, sekreterare................................. » 48 s
» Törnebladh, Henrik Ragnar, lektor ..................... » 48 »
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suppleanter:

herr Lund, Fredrik Magnus, riksdagsman..................... med 47 röster
» Mallmin, Lars Petter, riksdagsman ...................... » 46 »
» von Hedenberg, Robert Georg, kommendörkapten » 45 »

Patria Reuterswärd. Emil Königsfeldt.
A. P. Danielson. Axel Swartling.

År 1888 den 5 mars sammanträdde kamrarnes valmän för att, 
jemlikt 71 och 73 §§ riksdagsordningen, utse Riksdagens fullmägtige 
i riksgäldskontoret jemte suppleanter för dem; och befunnos efter 
valförrättningens slut hafva blifvit utsedde till

ordförande:

friherre Åkerhielm, Johan Gustaf Nils Samuel, öfverste-
kammarjunkare.............................. —...................  med 48 röster

, öfrige fullmägtige:

herr Anderson, Frans Albert, generaldirektör ..........   med 48 röster
» Boström, Erik Gustaf, riksdagsman........ ............  » 48 »

friherre Nordenfalk, Johan, godsegare ....................  » 48 »
herr Samzelius, Per, statskommissarie .....................- » 48 »

» Sederholm, Edvard, riksdagsman .......................... » 48 »
b Wersäll, Claes Richard, kapten vid kongl. svea

artilleriregemente ............ ...........................-...... ® 48 »

suppleanter:

herr Höglund, Otto Magnus, grosshandlare ............   med 48 röster
b Olsson, Nils, i Ättersta, f. d. riksdagsman-----  » 47 b

b Lilljesköld, Erik Wilhelm, kamrerare .................. b 46 »
Patria Reuterswärd. Emil Königsfeldt.

A. P. Danielson. Axel Swartling.

Dessa protokoll lades till handlingarna; och skulle Riksdagens 
kanslideputerade genom utdrag af protokollet om dessa val under
rättas för afgifvande af förslag till så väl förordnanden för de valde 
som skrifvelser till Kongl. Maj:t med anmälan om de försiggångna 
valen.

§ 4.
Föredrogos och bordlädes för andra gången statsutskottets utlåtan

den n:is 7 och 25.
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§ 5.

Efter föredragning vidare af bevillningsutskottets memorial n:o 3, 
i anledning af kamrarnes skiljaktiga beslut rörande 2:dra punkten 
af bevillningsutskottets betänkande n:o 2, angående vilkoren för till
verkning af bränvin, begärdes ordet af

Herr E. G. Boström, som yttrade: I den bär föreslagna voterings- 
propositionen anhåller jag, att den ändring måtte göras, att mellan 
orden »motion» och »beslutit» inflickas orden »i hvad densamma afser 
förhöjning af bränvinstillverkningsskatten», detta, som herrarne torde 
finna, i öfverensstämmelse med ordalydelsen af Andra Kammarens 
beslut i frågan, hvilken förut i memorialet finnes fullständigt åter- 
gifven, ehuru i följd af förbiseende den derur af mig nu citerade 
meningen icke kommit att inflyta i förslaget till voteringsproposition. 
Denna skulle sålunde erhålla följande lydelse: »Vinner nej, har Riks
dagen, i likhet med Andra Kammaren, med bifall till herr E. W. 
Wretlinds i ämnet väckta motion, i hvad densamma afser förhöjning 
af bränvinstillverkningsskatten, beslutit, att denna skatt skall från 
sitt nuvarande belopp, 40 öre, höjas till 50 öre för hvarje liter bränvin 
af normalstyrka.»

Vidare anfördes icke. Med bifall till den af herr Boström så
lunda gjorda framställning och efter af herr talmannen i sådant 
afseende gifven proposition, blef den af utskottet föreslagna voterings- 
propositionen af kammaren godkänd, med den ändring, att uti nej
propositionen emellan orden »motion» och »beslutit» inskötos orden 
»i hvad densamma afser förhöjning af bränvinstillverkningsskatten».

Tisdagen den 6 mars.

§ 6.

Föredrogos men blefvo å nyo bordlagda:
bankoutskottets memorial och utlåtande n:is 4 och 5;
Andra Kammarens fjerde tillfälliga utskotts utlåtande n:o 2 

(i samlingen n:o 6);

Andra Kammarens första tillfälliga utskotts utlåtande n:o 4 
(i samlingen mo 7); samt

Andra Kammarens tredje tillfälliga utskotts utlåtande mo 2 
(i samlingen n:o 8).

§ 7.

Herr A. P. Lind aflemnade eu motion, n:o 174, om ändring af 
§ 13 riksdagsordningen.

Denna motion bordlädes.
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§ 8.

Till bordläggning anmäldes:

statsutskottets utlåtande u:o 5, angående regleringen af utgif
terna under riksstatens fjerde hufvudtitel, omfattande anslagen till 
landtförsvaret;

bevillningsutskottets betänkande n:o 4, angående bevillnings- 
afgifter för särskilda förmåner och rättigheter; samt

lagutskottets utlåtande n:o 28, i anledning af väckta motioner 
i fråga om kostnaderna för folkskoleväsendet.

Kammaren beslöt, att dessa nu första gången bordlagda ären
den skulle å föredragningslistan för morgondagens sammanträde upp
föras framför de ärenden, som blifvit två gånger bordlagda.

§ 9.

Justerades tre protokollsutdrag.

§ io.

Ledighet från riksdagsgöromålen beviljades herr E. G. Boström 
under tre dagar från och med den 9 innevarande mars.

Härefter åtskildes kammarens ledamöter kl. 3 e. m.

In fidem

A. E. J. Johansson.



Onsdagen den 7 Mars. 5 Nso 16,

Onsdagen den 7 mars.
Kl. 11 f. m.

§ I-
Justerades protokollet för den 29 nästlidne februari.

§ 2-
Herr talmannen tillkännagaf, att Herr G. O. Berg låtit anmäla, 

det han vore af opasslighet förhindrad att bevista dagens samman
träde.

§ 3.

Under åberopande af i sådant afseende mellan herrar talmän 
träffad öfverenskommelse, tillkännagaf herr talmannen, att gemen
sam omröstning öfver den i bevillningsutskottets memorial n:o 3 
föreslagna och under gårdagen af kammaren med ändring godkända 
voteringsproposition komme, under förutsättning att i afseende å 
samma proposition dessförinnan af båda kamrarne fattats samman
stämmande beslut, att ega rum vid början af kamrarnes samman
träden nästkommande onsdag den 14 innevarande mars.

§ 4.

Föredrogs och hänvisades till statsutskottet Kongl. Maj:ts i går
dagens sammanträde bordlagda proposition till Riksdagen angående 
fortsättande under år 1889 af arbetena på nya kasernetablissementet 
för svea lifgarde in. m.

§ 5.

Efter föredragning vidare af herr A. P. Linds på kammarens 
bord hvilande motion, n:o 174, blef densamma remitterad till be
handling af konstitutionsutskottet.

§ 6-
Föredrogos och bordlädes för andra gången: 

statsutskottets utlåtande n:o 5; 

bevillningsutskottets betänkande n:o 4; samt 

lagutskottets utlåtande n:o 28,
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Om ändrade 
bestämmelser 

rör. skyldighe
ten att deltaga 
i kostnaden för 

byggnad och 
underhåll af 

tingshus m. m.

§ 7.
Till afgörande förelåg till eu början lagutskottets utlåtande 

n;o 26, i anledning af väckta motioner om ändring i lagen angående 
skyldighet att deltaga i kostnaden för byggnad och underhåll af 
tingshus och käradsfängelse den 26 september 1884.

Till lagutskottet hade hänvisats två särskilda motioner, i hvilka 
föreslagits ändring af lagen angående skyldighet att deltaga i kost
naden för byggnad och underhåll af tingshus och häradsfängelse den 
26 september 1884, afgifna inom Första Kammaren, n:o 60, af herr 
J. Pehrsson och inom Andra Kammaren, n:o 20, af herr J. Bengts
son i Gullåkra.

I den förra af dessa motioner hade föreslagits, »att Riksdagen 
måtte för sin del besluta, att i berörda lag af den 24 september 
1884 göres den ändring, att deltagandet i kostnaderna för tings-och 
fånghusbyggnader samt deras underhåll utgår efter den betalnings- 
skyldiges bevillning, som ligger till grund för fyrktalssättningen; 
samt med det tillägg, att kronofogdarne, hvar inom sitt fögderi, till 
länsstyrelsen insända verificerad förteckning å det för nödiga utbe
talningars bestridande erforderliga beloppet, hvarefter uppbördsorder 
af nämnda styrelse meddelas för kronofogde och häradsskrifvare att 
i sammanhang med kronoskatteuppbörden debitera, uppbära och der
efter i behörig ordning till den eller dem, som vederbör, redovisa.»

Herr Bengtsson åter yrkade, att Riksdagen ville, med ändring 
åt hvad i lagen den 26 september 1884 stadgadt är, för sin del an
taga följande lag angående skyldigheten att deltaga i kostnaden för 
byggnad och underhåll af tingshus och häradsfängelse: »I kostnaderna 
för uppförande och underhåll af sådana byggnader skola alla, hvilka 
inom tingslaget erlägga bevillning till staten, vare sig för fast egen
dom, bergsbruk, fabriksrörelse, handel, handtverk eller annan till 
allmän bevillning taxerad näring eller inkomst, deltaga efter de grun
der, hvilka för kommunalutskylder i allmänhet äro stadgade, och 
skola vid förefallande behof dessa bidrag genom kommunalnämndens 
ordförande af kommunens kassa utbetalas enligt den af häradets för
troendemän uppgjorda och af honom delgifna uppbördslåugden pa tid 
och ställe, som af dessa bestämmes.»

Utskottet hemstälde emellertid under punkten 1 af förevarande 
utlåtande, att herrar Pehrssons och Bengtssons motioner, i hvad de 
afsåge ändring af grunden för deltagande i kostnaden för byggande 
och underhåll af tingshus och häradsfängelse, icke måtte vinna Riks
dagens bifall.

Emot denna utskottets hemställan hade reservation anmälts af 
herrar J. Smedberg, A. P. Lind, A. Nilsson i Rinkaby, G. Persson 
i Stallerhult och P. Pehrson i Törneryd, hvilka ansett att utskottet 
bort tillstyrka Riksdagen att för sin del besluta en lag af följande 
lydelse: »Med ändring af hvad lag angående skyldighet att deltaga 
i kostnaden för byggnad och underhåll af tingshus och häradsfängelse
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den 26 september 1884 härutinnan stadgar, förordnas härigenom, att 
i kostnaden för uppförande och underhåll af sådana byggnader skola 
alla de, hvilka inom häradet erlägga kommunalutskylder, deltaga efter 
den grund, som för utgörande af dessa utskylder finnes stadgad.»

Sedan utskottets hemställan blifvit uppläst, anförde:

Herr Bengtsson i Gullåkra: Att utskottet i den nu föredragna 
punkten hufvudsakligen hemstält om rent afslag å min i ämnet af
gifva motion, torde hvar och en, som genomläst detta betänkande, 
lätt finna. Deremot synes, att utskottets hemställan i andra punk
ten, deri utskottet tillstyrker en skrifvelse till Kongl. Maj:t med 
anhållan om meddelande af föreskrifter angående sättet för uppbörd 
och debitering af bidrag till byggande ocli underhåll af tingshus och 
häradsfängelse, i sjelfva verket innebär ett bifall till den inom Första 
Kammaren af herr J. Pehrsson väckta motion.

Då jag genomläste detta utskottets betänkande, var det med eu 
viss förvåning jag fann det slut, hvartill utskottet kommit efter den 
motivering utskottet begagnat. Det är derför också helt naturligt, 
att jag såsom motionär icke kan vara fullt belåten med ett dylikt 
resultat, helst jag vågar påstå, att om någonsin ett utskott haft att 
anföra klena skäl för sitt beslut, så är det fallet med lagutskottet i 
nu föreliggande fråga.

Lagutskottet nödgas till eu början i inledningen till sitt utlå
tande sjelft erkänna det rättvisa och billiga i den fordran, som jag 
framstält. Utskottet yttrar nemligen: »I afseende å grunden för 
skyldighetens utgörande torde väl, såsom, lagutskottet vid flera före
gående tillfällen uttalat, åtskilliga skäl tala för eu ytterligare ut
jemning af skyldigheten; och vore här fråga om en lagstiftning i ett 
alldeles nytt ämne, skulle väl nutidens förhållanden icke föranleda 
till en sådan fördelning af skyldigheten, som i 1884 års lag stad
gas.» Att icke detta yttrande innebär ett fullständigt erkännande 
af det berättigade i min fordran, torde knappast någon af lagutskottets 
ledamöter vilja förneka; åtminstone finner jag det vara ganska tyd
ligt. Men efter detta erkännande kommer utskottet fram med sitt 
första skäl för sin afstyrkande hemställan. Utskottet säger nemligen: 
»Men då man tager i betraktande, att sistnämnde lag, vid jemförelse 
med förut gällande bestämmelser, utgör ett icke oväsentligt steg i 
den rigtning, som af herr Bengtsson anses vara den rätta, och att 
denna lag tillkommit på grund af ett efter långvariga meningsbryt
ningar framstäldt medlingsförslag, så lärer den omständighet, att en 
så kort tid, omkring 3'/, år, förflutit sedan lagens antagande, inne
fatta ett giltigt skäl att ej redan nu företaga en så genomgripande 
ändring deruti, äfven om den närvarande tidpunkten i öfrigt kunde 
anses lämplig för en dylik åtgärd.» Det är i sanning enligt min 
tanke ett klent skäl utskottet åberopar, då det säger, att, emedan 
man för 3‘/s år sedan tagit ett steg i den rätta rigtningen, så bör
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N:o 16.

man tills vidare vara dermed belåten. Mycket mera logiskt hade 
det då, tyckes det mig, varit att i stället använda detta skäl såsom 
motiv för bifall till min motion. Det hade utan tvifvel varit mera i 
harmoni med utskottets föregående uttalande, om man omvändt satsen 
och sagt: efter som vi allaredan för 3‘/2 år sedan tagit ett steg* 
i den rätta rigtningen, ansåge utskottet, att det vore hög tid att 
fortgå ännu längre på samma väg, hvadan utskottet på den grund 
funnit sig böra tillstyrka bifall till motionen. Men att döma af ut
skottets motivering blir det i sanning mycket svårt att fatta, huru 
lång tid utskottet anser böra förflyta, innan man bör taga ett sådant 
steg. Det skulle alltså hafva varit rätt intressant, om lagutskottet 
i det fallet angifvit någon viss tidpunkt, ty man kunde ju då be
sparat sig mödan att komma fram med ytterligare motioner i den 
rigtningen, förutsatt dock att utskottet icke förlagt denna tidpunkt 
allt för långt fram i tiden.

Det andra skälet, som utskottet anfört, är att »nya lagbered
ningen i sitt betänkande angående rättegångsväsendets ombildning 
föreslagit hela byggnadsskyldighetens öfverflyttande på staten». Ja, 
det är mycket sant att nya lagberedningen föreslagit detta. Men 
när hafva vi att förvänta ett sådant förslag? Och kan för öfrigt 
den omständigheten, att man möjligen har att vänta ett dylikt för
slag, anses vara ett fullgiltigt skäl att till eu må hända aflägsen 
framtid uppskjuta en reform, som man anser vara fullt berättigad? 
För min del tror jag det ej. För öfrigt anser jag, att om ett för
slag att staten skulle öfvertaga denna byggnadsskyldighet framlades, 
borde Riksdagen afslå en dylik framställning, såsom medförande allt 
för dvra kostnader i framtiden. Ty vi torde litet hvar känna till 
huru dyrt allt ställer sig, när staten bygger. I de flesta fall blifva 
statens byggnader ganska dyra, och jag vågar nästan påstå, att de 
blifva dubbelt dyrare än om de blifvit uppförda af enskilde.

Emellertid får jag, på de skäl jag nu sökt framhålla och med 
afseende på den stora orättvisa, som obestridligen ligger deri, att 
jordbrukaren skall nödgas för denna byggnads- och underhållsskyldig
het erlägga högre bidrag per fyrk än inkomsttagare och industri
idkare, hos herr talmannen anhålla om afslag å utskottets betän
kande i denna punkt och bifall till den af reservanterna gjorda fram
ställningen, uti hvilken jag dock, medan jag ännu har ordet, skulle 
vilja föreslå en liten förändring, så att i stället för orden: »hvilka 
inom häradet erlägga» etc. borde stå: »hvilka inom häradet eller 
tingslaget erlägga» etc.

Herr Ollas And. Ericsson: De tvenne hufvudpartier, som
under denna riksdag göra sig gällande, erkänna båda det betryck, 
hvari vår modernäring jordbruket för närvarande befinner sig. Båda 
hafva också tänkt sig medel för afhjelpande af detta betryck. Det 
ena föreslår och genom drifver skyddstullar. Det andra önskar eu 
jemnare skattefördelning, baserad på förmögenhetsvilkor. Jag är en
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bland dem, som anse det senare såsom det, som säkrast leder till Om ändrade 
målet, då det förra deremot träffar ett ringa fåtal af jordbruks- bestämmelser 
idkare. Ty, säga hvad man vill, icke blir man till exempel i Dalarne ^tfdeltaa 
— och jag tror för öfrigt, att samma förhållande eger rum litet * kostnaden för 
hvarstädes — hjelpt med att man vet, att den föda, som man för- byggnad och 
tär, stigit i pris med några kronor, då man ingen har till afsalu, underhåll af 
utan tvärtom får importera större eller mindre qvantiteter, beroende Un9shus m- 
på torfvans storlek och årets fruktbarhet, för att fylla bristen af (Forts-) 
sitt förråd. Det torde således vara tydligt, att skyddstullen för så
dana små jordbrukare medför alldeles motsatt verkan mot hvad den 
gifver sig ut för att åsyfta. Jag har velat nämna detta såsom ett 
ytterligare skäl för att inslå på skattelindringar eller, rättare sagdt, 
en jemnare fördelning af skatterna; ty det är att märka, att vi 
icke begära annat, än att jordbruket i detta fall blir likstäldt med 
andra näringar. Förut hafva dessa önskningar varit motiverade af 
det betryck, hvari hela vårt jordbruk befinner sig, samt af de på 
rättvisa och billighet grundade anspråken, att likställighet måtte 
åstadkommas i skatteväsendet. Nu tillkommer jemväl ännu ett skäl, 
nemligen att de mindre jordbrukarne böra skyddas mot skydds- 
tullarne. Nu yrka vi derför kraftigare än hittills: »Bort med de 
'sekelgamla orättvisorna’, vare sig de förekomma i kommunalförvalt
ningen eller statshushållningen!» Det, som jag i denna punkt vill 
kalla en orättvisa, är, att jordbruket ålägges skyldighet att deltaga 
i åtskilliga allmänna byggnader med 3/i af det hela, då deremot 
andra beskattningsföremål slippa undan med 1/i. Jag instämmer 
derför fullkomligt i hvad en stockholmsrepresentant yttrade förliden 
riksdag, »att en generel skattereform är oundgängligen nödvändig».
Och det förvånar mig mycket, att, ehuru skattereformfrågan, allt 
sedan vårt nuvarande statsskick infördes, har, så att säga, stått på 
dagordningen, statsmagterna icke kunnat inse nödvändigheten af och 
vidtagit åtgärder för en fullständig lösning af densamma.

Man har på sista tiden liört starka klagomål öfver den till
tagande emigrationen, och såsom hufvudorsak dertill har anförts det 
så kallade frihandelssystemet. Men, mine herrar, jag tror att kraf
tigaste orsaken dertill ligger i vårt orättvisa och obilliga skatte
system. Här torde man invända: »Sä orättvist är det väl ändå 
icke, ehuru olika beräkningsgrunder göra sig gällande.» Härpå vill 
jag svara, att jag sjelf varit i tillfälle att bedöma detta på nära 
håll, emedan jag är skattskyldig både efter den ena och andra be
räkningsgrunden och således har haft godt tillfälle till jemförelse 
mellan de olika beskattniugsföremålen och de stora ojemnheter, som 
der vid lag göra sig gällande, och jag vet många exempel på att per
soner, som tagit detta i betraktande, varit frestade att förvandla 
sina små hemman till penningar. Och ehuru de i allmänhet blifvit 
missbjudna för desamma, har det oaktadt det icke varit svårt att 
räkna ut, det de efter sina förhållanden skulle hafva haft en betyd
lig årlig vinst derpå. Men ännu föredrager odalmannen, åtminstone
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(Forts.)

Om ändrade der uppe i det gamla Dalom, möda och försakelser hellre än han 
bestämmelser öfvergifver sin fäderneärfda torfva, och det är först under ganska 

ror. skyldighe- j.vjuganc]e omständigheter som detta förekommer. Men om eu skatte- 
i kostnaden för reform ej med det snaraste genomföres, far jag uppriktigt bekänna, 

byggnad och att jag hyser stor farhåga för eu omkastning härutinnan. Redan 
underhåll af Du börja* nemligen litet hvar kasta blicken öfver atlanten. Följden 

tingshus m. m. en utvandring i massa, och då inträffar också, hvad jag-
här om dagen läste i ett aftryck ur tidningen »Vårt Land», att 
svenske bonden försvinner och hans egendom omhändertages af ka
pitalstarka bolag, och att Sverige således löper fara att blifva ett 
nytt Irland. Det är för förekommande af detta, som jag anser hög 
tid vara inne, att man börjar tänka på ett verksamt botemedel, 
och, mine herrar, ett sådant ligger verkligen i eu generel och rätt
vis skattereform. Jag har velat säga detta som förklaring, hvarför 
jag för min del kommer att rösta för de förslag, som i den rigt- 
ning jag antydt vid denna riksdag föreligga. Och då den nu före
liggande punkten afhandlar eu sådan fråga, hvars lösning i sin mån 
bidrager till en jemkning i skatteförhållandena, så skall jag be att 
få yrka afslag å lagutskottets hemställan i förevarande punkt och 
bifall till herr J. Bengtssons motion eller, med andra ord, reservan
ternas förslag.

Herr Erickson i Bjersby: Jag skall i likhet med motionären 
yrka afslag å utskottets i första punkten gjorda hemställan.

Om denna fråga vore en stor fråga, eller om den ifrågasatta 
ändringen i denna lag skulle komma att medföra betydligt ökade 
utgifter för eu eller annan, kunde man förstå det motstånd, frågan 
alltid framkallat i Riksdagen. Men det är icke så. Ty skyldighe
ten att bygga och underhålla ifrågavarande hus må åligga hvilken 
som helst, kostnaderna derför äro dock jemförelsevis obetydliga, helst 
de skola fördelas på ett helt härad, stundom på flera. Men anled
ningen, hvarför detta förslag upprepade gånger blifvit framlagdt och 
troligen kommer att framläggas för Riksdagen, intill dess frågan 
blifvit på nöjaktigt sätt löst, är den, att det är prineipielt rätt, att 
alla, som betala kommunalutskylder, skola, efter samma grund, som 
dessa utskylder utdebiteras, deltaga äfven uti här ifrågavarande skyl
dighet; ty hvar och en lär väl erkänna, att icke fastighetsegarne hafva 
större behof af tingshus och häradsfängelse än andra skattskyldige. 
Till förmån för förslaget talar också ett annat och kanske lika vig
tig! skäl, det nemligen, att nu gällande grunder för dessa utskylders 
utgörande vid utdebiteringen deraf föranledt de största oegentlighe- 
ter och mycket onödigt besvär, som skulle kunna undvikas, om ut
debiteringen skedde efter samma grund för alla skattskyldige, antin
gen nu uppbördsförvaltningen eller kommunalmyndigheterna skulle 
hafva uppbörden om händer.

Läser man utskottets motivering, så finner man också temligen 
tydligt framskymta det erkännandet, att utskottet icke kunnat jäfva
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motionärens uppfattning om rigtigheten deraf, att ifrågavarande bygg
nadskyldighet bör utgöras efter den af honom föreslagna gruud. Och 
vid sådant förhållande måste man väl medgifva, att de af utskottet 
anförda skälen icke kunna väga synnerligen tungt för det slut, hvar
till utskottet kommit.

För min del skall jag icke vidare upptaga kammarens tid, helst 
frågan förut varit så mycket debatterad, utan endast yrka bifall till 
reservanternas förslag med den af motionären deri nu yrkade för
ändring.

Häruti instämde Herr Anderson i Tenhult.

Herr Lilienberg yttrade: Motionären har redan uppläst de 
skäl, utskottet anfört för sitt betänkande. För mig ega dessa skäl 
full giltighet. Om här vore fråga om ett onus af särdeles tryckande 
beskaffenhet, borde man tvifvels utan vidtaga åtgärder för utlemnande 
af den oegentliga fördelningen af detta onus, ehuru man så sent som 
1884 lagstiftat i frågan. Men detta är icke förhållandet. Enligt 
statistiska uppgifter är det belopp, som årligen inom landet utgår 
för ifrågavarande ändamål, försvinnande litet. Efter hvad jag vill 
minnas, utgjorde det för några år sedan i ett för allt 77,000 kro
nor. Hela frågan är egentligen en debiteringsfråga. Och för åstad
kommande af likformighet med afseende å sättet för debiteringen 
har också utskottet i andra punkten af betänkandet framstält för
slag. På dessa skäl yrkar jag bifall till utskottsbetänkande! i denna 
punkt.

Herr Pehrson i Törneryd: Denna fråga är nog icke så stor, 
som talaren på dalabänken tycktes antaga. Enligt mitt förme
nande, är den mycket begränsad i förhållande till det myckna, 
hvarom denne talare yttrade sig. Här föreligger väl ett förslag till 
skatteutjemning, men blott rörande eu obetydlig utlaga i förhållande 
till den stora skatteutjemning, som på senare tider inom Riksdagen 
allmänt framhållits såsom önskvärd. I allt fall måste det likväl af 
hvar och eu erkännas, att frågan icke för ty är af den beskaffenhet, 
att den förtjena!- afseende. Af sådan anledning har jag också trott, 
att lagutskottet bort fatta ett annat beslut än det, hvartill utskot
tet kommit, samt i stället för afslag hemställa om bifall till herr 
Jöns Bengtssons förslag. Onekligt torde det vara att detta onus, 
att bygga och underhålla tingshus och häradsfängelse, bör efter 
skatteförmåga utgöras af den ene lika väl som af den andre. Hvar 
och en, som är beskattad för inkomst af kapital, rörelse eller arbete, 
bör lika väl som fastigketsegaren bidraga till fullgörande af detta 
besvär. Ty ingen kan påstå, att tingshus och häradsfängelse äro 
mera till för den ene än för den andre. Man invänder, att det skulle 
innebära ett allt för långt steg att nu bestämma att en skatt, som 
förut utgått företrädesvis af endast ett beskattnings före mål, hädan-
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Om ändrade efter skulle utgå efter samma grund som kommunalutskylder i all- 
bestämmelser mänhet. Mången torde också föreställa sig, att de, som äro beskat- 

Yen att^eltaga ^at^e inkomst af kapital och arbete, skulle enligt reserventernas 
i kostnaden för förslag komma att få erlägga en drygare del af denna utlaga än 
byggnad och fastigbetsegarne. Men så är icke förhållandet. Ty om motionärer- 
underhåll af nas af reservanterna omfattade förslag antages, så blir följden att 

tingshus m. m. ^ gom er]agga bevillning för fast egendom, skulle exempelvis be- 
(1 orts.) ^a]a pr bevillningskrona 6 öre, under det att de som erlägga bevill

ning för inkomst af kapital eller arbete skulle betala endast 5 öre. 
Verkan af den föreslagna förändringen skulle således icke blifva den, 
att större delen af ifrågavarande onus skulle öfverflyttas på den sam
hällsklass, som förut med endast eu mindre del deltagit deri, utan 
det komme fortfarande att hufvudsakligen hvila på fastighetsegarne.

Jag har trott mig med hvad jag yttrat hafva visat, att motio
närens förslag är antagligt, och jag har derför äfven biträdt den 
reservation, som är lagutskottets betänkande bifogad. Jag tager 
mig således friheten yrka, att kammaren med afslag på utskottets 
hemställan måtte bifalla reservationen.

Herr Smedberg: Såsom herrarno finna, har äfven jag biträdt
reservationen mot utskottets förevarande hemställan. Den är affat- 
tad ordagrant i enlighet med lagutskottets förslag vid 1877 års riks
dag, men deri förekommer det felet, att ordet »tingslag» ej omnäm- 
nes. Nu är emellertid förhållandet, att ett härad kan vara fördeladt 
i olika tingslag med egna tingshusbyggnader. I anledning häraf får 
jag i likhet med motionären yrka, att i reservationen orden: »eller 
tingslaget» insättas efter ordet: »häradet», så att det kommer att 
heta »häradet eller tingslaget», och anhåller jag med denna förändring 
om bifall till reservanternas förslag.

Herr Olsson i Kyrkebol instämde med herr Smedberg.

Herr Bengtsson i Gullåkra: Innan kammaren fattar af
görande beslut i denna fråga, ber jag att med några siffror få be
lysa, huru det skulle gestalta sig i afseende å dessa utskylders stor
lek och debitering, allt eftersom de påföras efter nuvarande eller den 
af mig föreslagna grund.

Jag har med ledning af skattekomiténs betänkande sökt taga 
•« reda på hvad summan af de bidrag, som utgå för ifrågavarande ända

mål, utgör inom landet i sin helhet, inberäknadt aflöning åt vakt- 
betjente jemte kostnader för anskaffande af eldbrand m. in., och 
funnit att beloppet deraf för året uppgått till 138,808 kronor 62 
öre. Enligt det af statskontoret upprättade generalsammandraget 
öfver 1885 års bevillning utgjorde denna för jordbruksfastighet 
659,091 kronor, motsvarande 13,181,820 fyrk, för annan fastighet 
125,136 kronor, motsvarande 1,251,360 fyrk, samt för öfriga be
ska ttningsf örem ål 787,547 kronor, motsvarande 7,875,470 fyrk, eller
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sammanlagdt i bevillning 1,571,774 kronor, motsvarande 22,308,650 
fyrk. Fördelar man nu förutnämnda summa, 138,808 kronor 62 öre, 
enligt nuvarande debiteringsgrund, så gör det för jordbruksfastighet 
per fyrk s/10 öre, för annan fastighet likaledes s/10 öre och för öfriga 
beskattniugsföremål 2/10 öre. Fördelar man åter samma summa, på 
sätt jag i motionen föreslagit, lika per fyrk, på 22,308,650 fyrkar, 
så blefve det en utgift af °/i0 öre per fyrk. Och efterser man vidare 
hvad skilnaden enligt de olika debiteringsgrunderna skulle utgöra 
för en enskild person, som vore upptaxerad för inkomst af kapital 
eller dylikt, finner man af det anförda, att utgiften för en person, 
som vore uppskattad till 3,000 kronors årlig inkomst, skulle blifva 
efter mitt förslag 60 öre högre än förut. Kan det väl vara skäl 
att för ett så ringa belopp pålägga samtliga häradsskrifvarne ett 
så odrägligt arbete, som utdebiteringen efter nuvarande grunder skulle 
förorsaka? Mig synes detta vara högst olämpligt. Om åter min 
motion vunne bifall, behöfdes ingen särskild uppbörd, utan medlen 
kunde af kommunalnämndens ordförande direkt utbetalas af kom
munalkassan. På dessa grunder anhåller jag fortfarande om bifall 
till mitt nyss framstälda yrkande.

Herr Pehrson i Törneryd: Jag har för min del icke nå
got emot det af motionären föreslagna tillägg till reservationen, 
ehuruväl jag anser samma tillägg icke vara nödvändigt. Men då en 
af öfrige reservanter biträdt motionärens förslag att efter ordet »hä
radet» inskjuta orden »eller tingslaget», skall jag, för att icke två olika 
yrkanden i samma rigtning må qvarstå, afstå från mitt förra yrkande 
om rent bifall till reservationen och förena mig i motionärens om- 
förmälda yrkande.

Herr Berg från Eksjö: Då jag begärt ordet, har det ej varit för 
att yttra många ord, utan endast för att uttala, att jag, med full öfver
tygelse om rättvisan deraf, sluter mig till reservationen, med det af 
motionären deri föreslagna tillägg. Jag anser mig derför icke heller 
behöfva anföra annat motiv, än att reservanternas förslag är grundadt 
på all billighet och rättvisa, och att detta bör väga lika mycket, 
vare sig frågan är stor eller liten.

Häruti förenade sig herrar Hansson i Solberga, Olsson i 
Sörnäs, Petersson i Hamra, EJceborgh, Brusa, Truedsson, Björk- 
man, Jönsson i Mårarp, Wieslander, Petersson i Dänningelanda, 
Larsson i Berga och Andersson i Löfhult.

Sedan öfverläggningeu härmed förklarats slutad, samt herr tal
mannen till proposition upptagit de yrkanden, som förekommit, blef, 
med afslag i utskottets hemställan, den af herr Smedberg in. fl. 
vid punkten afgifna reservation af kammaren bifallen, med den än-
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dring, att uti den i reservationen föreslagna lagen orden »eller tings
laget» inskötos emellan orden »häradet» och »erlägga».

I punkten 2 hemstälde utskottet att Riksdagen ville, med an
ledning af förevarande motioner, i skrifvelse anhålla, att Kongl. 
Maj:t täcktes meddela de föreskrifter, som erfordras för att bidrag- 
till byggande och underhåll af tingshus och häradsfängelse må i 
hela riket på likformigt sätt af vederbörande fögderiförvaltning i 
sammanhang med kronoskatterna debiteras och uppbäras samt der
efter i behörig ordning till den eller dem, som vederbör, redovisas.

Efter uppläsandet häraf anförde:

Herr Bengtsson i Gullåkra: Då Andra Kammaren i tör
sta punkten nu antagit reservanternas förslag med det åt mig
gjorda tillägg, men Första Kammaren troligen kommer att fatta 
beslut i öfverensstämmelse med lagutskottets hemställan, derest sa 
icke redan skett, skulle följden af ett bifall till utskottets förslag i 
denna andra punkt ju blifva, att en skritvelse aflätes till Kongl. 
Maj:t, som då möjligen skulle framkomma med förslag till bestäm
melser för ifrågavarande debitering. Men enär jag icke kan gilla
ett sådant tillvägagående, skall jag anhålla hos herr talmannen om
utslag på utskottets hemställan i den nu föredragna punkten, hvari
genom frågan för framtiden kan stå öppen för denna kammare.

Herr Smedberg: För min del vill jag yrka bifall till skrif- 
velseförslaget. Redan nu debitera och uppbära pa manga ställen 
häradsskrifvarne eller kronofogdarne de ifrågavarande medlen, men 
det vore nyttigt att få likformighet uti detta afseende i hela riket. 
De tingslag, som icke vilja anlita kronofogdarne för denna uppbörd, 
ega ju i allt fall att föranstalta derom på annat sätt. Jag anser 
dock att det blir billigare att betala kronofogden ett litet belopp 
för hans besvär än att tillsätta en särskild person för debiteringen 
och uppbörden. Då måste det först blifva ett sammanträde för att 
besluta om huru mycket skall utdebiteras pa hvarje fyrk, och sedan 
skall kommunalnämndens ordförande eller någon annan uppbära med
len i socknen. Men om han icke får ut det debiterade beloppet, 
huru skall han då förfara? Jag kan icke se någon annan utväg, än 
att han får genom stämning utsöka resterna; ty kronofogden kan 
för indrifning af dessa ej lemna omedelbar handräckning. Komma 
deremot dessa medel in i debetsedeln, sa kunde de uttagas i sam
manhang med öfriga resterande utskylder, och kronofogden finge 
redovisa för dem hvarje är. Räkningarna komma sedan att gran
skas af de utsedda revisorer, som i allmänhet granska redogörelser 
för häradsmedel, och om någon resterade för bidragen till byggande 
och underhåll af tingshuset och häradsfängelset, upptoges det reste-
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rande beloppet i följande års räkenskaper, lika väl som det för året Om ändrade 
utgående beloppet. bestämmelser

Jag tror sålunda att det skulle leda till mycken och god reda andtuu a 
att beträffande ifrågavarande debitering och uppbörd få i särskildiholtnadenför 
förordning intaga eu bestämd föreskrift, som kunde tillämpas lika byggnad och 
öfver hela riket, och jag yrkar derför bifall till utskottets skrif- ^derhän af 
velseförslag. tingshus m. m.

(Forts.)

Herr Lilienberg instämde med herr Smedberg.

Herr Bengtsson i Gullåkra: Ja, om ingenting annat skulle 
åstadkommas med det åsyftade skrifvelseförslaget än att man, såsom 
den ärade lagutskottsledamoten nämnde, finge ordning och reda i 
saken, skulle jag möjligen icke hafva något deremot. Men såsom 
motionär i frågan kan jag icke gilla en dylik lagbestämmelse. Jag 
vill för min del icke lägga en sådan börda, som denna debite
ring skulle blifva, på kronofogdarne eller häradsskrifvarne. Jag tror 
dessutom att den föreslagna skrifvelsen skulle hafva en annan verkan, 
den nemligen att hvarje motion i samma rigtning som min skulle 
sedermera kunna af lagutskottet mötas med det slagordet, att vi fingo 
en reform häri i år och nu kunna vi gerna vänta litet. Denna 
trumf tror jag icke att lagutskottet bör få hafva på hand, och derför 
yrkar jag fortfarande afslag på denna punkt.

Herr Månsson: Jag är i hufvudsak förekommen af den siste 
talaren. Det är tydligt att, om vi nu skrifva på detta sätt till 
Kongl. Maj:t, kommer det att dröja ganska länge, innan vi få en 
förändring i den rigtning, som af denna kammare nyss beslutats.
Ty om Kongl. Maj:t framkommer med förslag i anledning af denna 
skrifvelse, och detta antages af Riksdagen, behöfves det nog sedan en 
lång tid, innan någon motionär med hopp om framgång vågar fram
ställa ett sådant förslag som det nyss bifallna.

Da denna skrifvelse sålunda skulle hindra frågans lösning, anser 
jag icke att kammaren bör godkänna densamma, utan nöja sig med* 
det goda beslut, kammaren nyss fattat. Jag yrkar alltså afslag på 
utskottets hemställan i denna punkt.

Herr Pehr son i Törneryd: Vid frågans behandling inom lag
utskottet föreslog jag, att det skulle öfverlemnas åt de byggnads- 
skyldige att välja emellan att sjelfva indrifva medlen eller låta ve
derbörande uppbördsman göra det. Detta förslag vann emellertid 
icke gehör, och jag ansåg mig derför icke böra bidraga till att un
dertrycka skrifvelseförslaget, som jag ansåg lämpligt med afseende 
pa utskottets förslag i näst föregående punkt. Det vigtigaste, som 
skulle kunna anföras mot detta skrifvelseförslag, synes mig vara det, 
att det kunde medföra ett, om också ringa, ingrepp i den sjelfstyrelse, 
som enligt nu gällande kommunalförfattning dess bättre eger ruin.
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År denna min uppfattning vigtig, torde ensamt ett sådant skäl vara — 
särdeles vid fäst afseende på den utgång nästföregående fråga fått 
— fullt tillräckligt för att icke bifalla utskottets skrifvelseförslag. Då 
denna fråga behandlades inom utskottet, liyste jag inga sympatier 
för densamma, och jag anser mig icke heller nu böra hålla derpå. 
Jag framställer icke något bestämdt yrkande, men jag anser, som 
sagdt är, att skäl finnas för ett afslag.

Herr Andersson i Nöbbelöf: För min del anser jag det icke 
stämma väl öfverens med kammarens beslut i förra punkten att nu 
biträda detta skrifvelseförslag. Det kan väl sägas, att intet hinder 
finnes för att kronobetjeningen uppbär dessa medel, men då åtmin
stone denna kammare anser, att medlen skola utdebiteras lika på alla 
skattskyldiga, skulle naturligtvis följden blifva den, att medlen kom- 
me att utbetalas direkt af kommunens kassa. Under sådana för
hållanden synes det icke nödvändigt att kronobetjeningen besväras 
med denna sak. Dessutom hafva af flere andra talare anförts skäl, 
som tala mycket emot detta förslag, och jag kommer på grund 
deraf att rösta för afslag.

Häruti instämde herr Truedsson.

Herr vice talmannen Sv. Nilsson: Utom det att det nu icke 
finnes något skäl för kammaren att bifalla detta skrifvelseförslag, 
sedan kammaren nyss beträffande första punkten af utskottets ut
låtande bifallit motionen genom att antaga reservanternas hemställan, 
är jag för min del icke nöjd med förslaget i alla fall, då denna upp- 
bördsapparat synes mig allt för tung för dem, som skulle handhafva 
densamma, nemligen kronofogdarne eller häradsskrifvarne. Det kan 
gå mycket enklare till, utan att vålla så mycket besvär, om kam
marens beslut i första punkten blir lag, ty det blir då endast be- 
höfligt att till exempel kronofogden får reda på den summa, som 
användts för byggandet eller underhållet af tingshuset och härads- 
fängelset, och att han, sedan han infordrat summan af fyrktalen för 
de byggnadsskyldiga kommunerna, delar upp summan deraf efter 
fyrktalet på de olika kommunerna samt lemnar ordförandena i kom
munerna uppgift om det belopp, som belöper sig på kommunen, och 
kan beloppet sedan debiteras i sammanhang med kommunalutskyl- 
derna. Detta måtte väl vara enklare än att särskildt uppdebitera 
denna utgift på hvarje skattskyldig, som i många fall icke kan dem 
påföras, ty det blir ju på mången endast 1/i eller Va öre, som ju 
icke kan uttagas.

Jag tror sålunda, att det förslag, som föreligger, skall blifva 
omöjligt att tillämpa eller åtminstone visa sig högst opraktiskt ur 
nämnda synpunkt, och jag anhåller derför om afslag på detsamma.

Herrar Nilsson i Skärhus, Erikson i Myckelgård och Ersson i 
Vestlandaholm förenade sig med herr vice talmannen.
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Herr Lyttkens: Till hvad herr vice talmannen anförde vill Om ändrade 
jag endast lägga, att det kommer att vålla mycket besvär för kom- bestämmelser 
munalnämndens ordförande, om kronofogden eller häradsskrifvarenrör' sk'Jldi9he- 
skall uppbära dessa medel, ty då skall denne hafva afskrift af fyrk- TkoTnadlTfär 
talslängden. Då synes mig mycket enklare att till kommunalskatten byggnad och 
lägga den andel i summan, som härför behöfves, på hvar och en än underhåll af 
att för ändamålet taga en särskild afskrift af fyrktalslängden, hvit-tin9shus m- m- 
ket förorsakar ganska stort besvär. Icke kan man heller begära, att (T"18-) 
häradsskrifvaren skall räkna ut, huru många fyrkar gå på hvar och 
en, och derför särskildt debitera, ty detta medför mycket arbete, och 
det skulle han derför ej kunna göra utan särskild ersättning.

yrkar således afslag pa detta förslag, då enligt kammarens 
beslut i föregående punkt uppbörden blir mycket enklare och redigare 
än den förut varit.

Herr Smedberg: Det sätt att utdebitera och uppbära dessa 
medel, som bär föreslås, tillämpas på många ställen och äfven i det 
härad, som jag tillhör, men jag har aldrig hört att häradsskrifva
ren härför infordrat fyrktalslängden från kommunalnämndens ord
förande, ty det är icke svårt för häradsskrifvaren, som har bevill- 
ningstaxeringslängden att tillgå, att se huru många fyrkar hvar och en 
skall taxeras för. Om en person erlågger i bevillning för jordbruks
fastighet 1 krona, så har han 20 fyrkar, er lägger han samma belopp 
i bevillning för annan fastighet, har han 10 fyrkar och för andra 
beskattningsföremål 2 */, fyrk eller, då bråktal skola bortfalla. 2 
fyrkar efter nu gällande lag. Så har häradskrifvaren hos oss räk
nat ut detta utan någon svårighet och utan infordrande af några 
längder från kommunalnämnden. Jag vet icke hvarför icke andra 
häradsskrifvare skulle kunna vara lika skickliga att verkställa detta 
bestyr.

c De äro redan nu skyldige att debitera landstingsskatten, som 
utgår efter bevillning och redovisas i sammanhang med kronoskatten.
Man har talat om att dessa medel skulle tagas ur kommunal
kassan. Men det finnes emellertid ingenstädes i lag föreskrifvet, att en 
kommunalkassa skall finnas och jag anser det icke heller vara nyt
tigt att sådana bildas. Huru skulle då uppbörden af nu ifrågava
rande medel tillgå i sadana kommuner, som icke hafva någon kom
munalkassa? Jo, när det erforderliga beloppet blefve kändt, skulle 
kommunalnämndsordförandena från alla kommuner inom häradet 
sammanträda och debitera hvad som fordras för att fylla behofvet.
Men detta sätt att verkställa uppbörden skulle blifva mycket kost
sammare för kommunen, än om debiteringen och uppbörden anför
troddes åt den vanliga fögderiförvaltningen.

Jag fortfar derför i mitt yrkande om bifall till utskottets för
slag i denna punkt, helst följden af skrifvelsen kan icke blifva an
nan än den, ^att uppbörden af ifrågavarande medel skall komma att 
verkställas pa det sätt, som i de flesta delar af riket redan begagnas.

Andra Kammarens Prot. 1888. N:o 16. 2
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Om ändrade 
bestämmelser 

rör. skyldighe
ten att deltaga 
i kostnaden för 

byggnad och 
underhåll af 

tingshus m. m. 
(Forts.)

Herr Pålsson: När kammaren redan afslagit första punkten, 
skulle det vara inkonseqvent att bifalla den nu föredragna punkten. 
Hvad för öfrigt beträffar uppbörden af tingshus och häradsfängelse- 
medlen, så är den så enkel som den nu tillgår, att den, enligt mitt 
förmenande, icke kan försiggå enklare. Den tillgår nemligen på det 
sättet, att uppbördsmannen, som har att uppbära dessa medel, skic
kar en blankett till kommunalnämndsordföranden och begär att få 
den försedd med uppgift på hela fyrktalet. Sedan han fått sådana 
uppgifter från alla kommuner inom häradet eller tingslaget, så sam
manräknas alla dessa fyrktal till en summa, och derefter räknar 
uppbörsmannen ut hvad hvarje kommun skall betala för sig särskilda 
Uppbördsmannen lemnar så eu uppgift på hvad de olika kommunerna 
skola betala, och sedermera utbetalas beloppet af kommunalnämndens 
ordförande å kommunens vägnar. Jag tror således, att uppbörden 
icke kan vara enklare eller billigare än sådan den nu är.

Hvad åter det beträffar, att alla skola betala lika efter fyrktal, 
antingen dessa fyrktal äro åsätta bevillning för jordbruks- eller 
annan fastighet eller för inkomst, så lär den saken väl vara tyd
lig och klar, och det är alla redan af kammaren beslutadt att så 
bör vara.

Jag anser det derför vara alldeles i sin ordning, att äfven den 
nu föredragna punkten afslås.

Herr Stjernspetz: Jag skall be att få yrka afslag på utskot
tets betänkande i denna del, och detta, såsom jag hoppas, på ganska 
goda skäl.

Kammaren har nyss antagit ett förslag, gående ut derpå att 
kostnader för byggande och underhåll af tingshus och häradsfän- 
gelse skall utgå på samma sätt som kommunalutskylder eller, med 
andra ord, betalas af kommunalmedlen. Om kammaren, efter att 
hafva fattat ett sådant beslut, nu skulle antaga ett skrifvelseförslag, 
åsyftande en förändring i det sätt. hvarpå ifrågavarande uppbörds
medel nu debiteras och uppbäras, så skulle ju detta se ut som om 
kammaren misströstade om genomförandet af den reform kammaren 
för sin del beslutat. Skrifvelseförslaget omfattar nemligen uppbörds
sätt under de förhållanden, som nu existera. Men anledningen till 
denna skrifvelse skulle ju tydligen bortfalla af sig sjelf i samma 
stund som det förslag, vi nyss bifallit, kommer att gå igenom. Detta 
är det ena af mina skäl mot bifall till andra punkten.

Det andra skälet är, att detta förslag i och för sig sjelft är af 
en ytterst ringa betydelse. Det har också af flere talare framhållits, 
att det till och med skulle på eu del orter blifva förenadt med större 
besvär än förut, om uppbörden blefve ordnad i enlighet med skrif
velseförslaget. Jag hoppas i allt fall, att det uppbördssätt, som nu 
användes, endast kommer att fortfara en kortare tid. Jag anser det 
derför icke vara lämpligt alt besvära Kongl. Maj:t med någon skrif
velse, då ämnet tillika är så obetydligt som detta.
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I öfrigt kan jag, medan jag har ordet, icke undgå att uttrycka Om ändrade 
min förvåning öfver det beslut, hvartill utskottet kommit i denna bestämmelser 
punkt. Det hufvudsakligaste skälet för utskottets afstyrkande hem- at^delfagä 
ställan i första punkten är den af utskottet framhållna omständig-; kostnaden för 
heten, att staten sannolikt kommer att öfvertaga ifrågavarande bygg- byggnad och 
nadsskyldighet. Jag kan för min del icke finna annat, än att samma underhbll af 
hufvudskål i ännu högre grad talar emot tillstyrkandet af detta skrif- tln9s|lU, m *• 
velseförslag, emedan i samma stund staten öfvertoge byggnadsskyl- ' 0 
digheten, hade kommunerna naturligtvis ej vidare något att skaffa 
med uppbörden derför.

Jag anhåller derföre hos herr talmannen om afslag å den nu före
dragna punkten.

Herr Carl Ifvarsson: Man kan icke gerna påstå, att utskot
tet handlat inkonseqvent, derför att utskottet tillstyrkt det i andra 
punkten framlagda skrifvelseförslaget, oaktadt utskottet i första punk
ten hemstält om afslag oå motionärernas framställningar rörande 
sjelfva skattereformen. Åtminstone anser jag för min del, att ut
skottet här vid lag gått fullkomligt följdrigtigt till väga. Men samma 
förhållande kan icke gälla för kammaren, som icke antagit utskot
tets förslag i första punkten, utan i stället bifallit reservationen. 
Det är visserligen sant, att det här gäller två olika saker: för det 
första sjelfva skattefrågan och för det andra sättet för uppbördens 
verkställande, men dessa begge frågor hänga så nära tillsamman, 
att man noga måste tillse, att de beslut man fattar i de begge frå
gorna lämpa sig efter hvarandra. Nu är det naturligt att, om det 
beslut, som kammaren nyss fattat i första punkten, kommer till 
stånd, hvilket väl är att hoppas, äfven om det icke låter sig göra 
vid denna riksdag, uppbörden skall blifva så förenklad, att den blir 

, ingenting att tala om. Förhållandet blir nemligen, såsom här redan 
blifvit anfördt, att man endast behöfver inhemta uppgift å kostna
den och å fyrktalet inom hvarje församling, och sedan får hvarje 
församling betala det belopp, som efter fyrktalet belöper sig på den. 
Beloppet uttages i sammanhang med kommunalutskylderna och be
talas ur kommunalkassan. Uppbörden af dessa medel kan således 
blifva mycket enkel och lätt.

Men, säger man, det beslut Andra Kammaren fattat i första 
punkten kommer må hända icke till stånd, och då behöfves likformig
het i fråga om uppbörden. Deremot har redan blifvit invändt, att 
ifrågavarande uppbörd för närvarande på en del ställen verkställes 
genom kommunens lörsorg och på andra ställen förrättas af fögderi
förvaltningen. Det synes deraf, att man nu kan välja mellan det 
ena och det andra sättet. Men skulle vi bifalla utskottets förslag i 
andra punkten, så blefve följden den, att alla skulle vara skyldige 
att anlita fögderiförvaltniugen och sålunda skulle det blifva omöjligt 
för de kommuner, som redan sjelfva ombesörja uppbörden af dessa 
medel, att hädanefter kunna göra det. Från denna synpunkt tror
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jag det vara lämpligast att låta skrifvelse förslaget falla, ock det är 
derför som jag förenar mig med dem, som yrkat afslag å den före
dragna puukten.

Herr Smedberg: Detta förslag har icke något sammanhang
med det beslut, som kammaren fattat i första punkten. Jag förstår 
derför icke, hvarför man sammanblandar de begge frågorna.

Beträffande herr Stjernspetz’ yttrande, att ifrågavarande medels 
uttagande nu skulle grunda sig på deltagandet i kommunalutskyl- 
derna, vill jag blott nämna, att äfven nu gällande lag innehåller, 
att kommunalutskyldernas utgörande är grunden för deltagandet, dock 
så att det blir en lindring för dem, som skatta för inkomst. Det 
kan således mycket väl väckas ett förslag om ändring i sättet för 
uppbördens verkställande, utan att man derför behöfver föreslå någon 
ändring i lagen angående grunden för bidraget.

Jag skall emellertid för min del icke så mycket hålla på detta 
förslag, ty i den ort jag tillhör hafva vi redan i fråga om uppbör
den af dessa medel förfarit så, att häradsskrifvaren debiterar ut be
loppet, som uppbäres af kronofogden i sammanhang med kronout- 
skylderna och derefter redovisas särskilda En annan författning 
säger, att kronofogden skall redovisa inför häradsrätten vid sista 
sammanträdet på vår- eller sommartinget, hvarefter denne utser re
visorer, som sedermera skola ingifva berättelse till Konungens be
fallningshafvande om granskningen. På så sätt sker uppbörden inom 
den kommun jag tillhör, men vilja icke andra kommuner hafva det 
på samma sätt, så må det stå dem fritt att antaga ett annat för
faringssätt. Jag tror dock att man svårligen skall kunna finna 
något enklare sätt för ifrågavarande uppbörds verkställande än att 
låta den ske genom fögderiförvaltningens försorg, ty skall hvarje 
kommunalnämnds ordförande göra debiteringen, så fordras först sam
manträden för att få veta huru mycket som belöper sig på hvarje 
kommun och sedan skola de utse en person, till hvilken de böra 
redovisa, hvilken äfven bör hafva arfvode eller provision. Efter det beslut 
vi nyss fattat i första punkten blir det alls icke någon svårighet 
för häradsskrifvarne att göra debiteringen, ty genom detta beslut 
bortfaller bråktalet, den der fjerdedelen, så att de icke vidare be
höfva bry sina hjernor med den.

Som sagd t, det gör mig alldeles det samma, hvilket beslut kam
maren fattar i denna fråga, Jag har endast velat framhålla att 
det vore önskligt, om likformighet inom hela riket kunde åväga
bringas rörande uppbörden af dessa medel.

Herr vice Talmannen Sven Nilsson: I motsats mot den före
gående talaren kan jag icke finna annat än att den föreliggande punk
ten hänger mycket nära tillsammans med den första punkten. Ty 
om Andra Kammarens beslut i den sistnämnda punkten blir Riksda
gens beslut, behöfves säkerligen icke hela den tunga uppbördsapparat,
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r Jin nu föreslås, och då kammaren fattade sitt beslut i första punk
ten, så var det väl kammarens mening att det skulle blifva Riks
dagens beslut, hvarför det skulle vara en mycket stor inkonseqvens, 
om kammaren nu bifölle andra punkten.

Herr Smedberg sade, att häradsskrifvarne icke behöfde några 
fyrktalslängder från kommunerna, emedan de hade tillgång till be- 
villningslängderna. Ja, det är sant; men de måste ändå räkna ut, 
huru många fyrktal belöpa sig på hvarje bevillningskrona, och så
ledes uppgöra eu fyrktalslängd tillika. Det går dessutom icke på 
alla ställen till såsom herr Smedberg sagt. På många ställen, till 
exempel i min hembygd, verkställes debiteringen af kronofogden, 
hvilken för sådant ändamål begär fyrktalslängderna af vederbörande 
kommunalnämndsordförande. Denne har då rätt att taga lösen för 
dessa längder, och det har händt att Konungens befallningshafvande 
dömt tingslaget att betala sådan lösen. Hela uppbörden för ifråga
varande ändamål inom det härad jag tillhör liar ibland gått till 
endast 200 å 300 kronor, och jag tror att, om kronofogden finge 
slippa besväret med debiteringen och uppbörden, skulle han kanske 
hellre betala hela beloppet. Kan det då vara rim och reson att 
antaga ett förslag, som skulle skaffa vederbörande så mycket besvär 
för en sådan småsak? Jag tror derför att vi böra vänta och se 
tiden an, till dess vi fått igenom kammarens beslut i första punkten.

Om ändrade 
bestämmelser 

rör. skyldighet 
ten att deltaga 
i kostnaden för 

byggnad och 
underhåll af 

tingshus m. m. 
(Forts.)

Herr Stjernspetz: Efter som herr Smedberg nämnde mitt
namn, skall jag be att få säga, att det blir ett helt annat förhål
lande, i fall Andra Kammarens beslut i första punkten går igenom. 
Vi hafva nu hört att man inom herr Smedbergs kommun likasom inom 
andra kommuner vänd! sig till liäradsskrifvaren och kronofogden i 
och för uppbörden af de medel, som skola utgå till underhåll af 
tingshus och häradsfängelse. Hvarför har man så gjort? Jo, der
för att dessa medel icke utgå efter samma grund som de öfriga 
kommunalutskylderna. Nu har emellertid Andra Kammaren hem
stält, att detta underhåll skall ske efter samma grund som alla 
andra kommunala utgifter, och om detta blir Riksdagens beslut, 
blefve det ju ett rent spektakel, i fall kronofogdarne skulle uppbära 
den del af kommunalskatterna, som skall användas till underhåll af 
tingshus och häradsfängelse. Det borde väl då blifva ordföranden i 
kommunalnämden, som skulle hafva hand om dessa medel och uppbära 
dem på samma sätt och samma tid som öfriga kommunalutgifter.

Härmed var öfverläggningen slutad. Efter det herr talmannen 
gifvit propositioner i enlighet med de gjorda yrkandena, afslog kam
maren utskottets hemställan.

§ 8.

Föredrogs och bifölls lagutskottets utlåtande n:o 27, i anledning 
af väckt motion med förslag till lag angående hemmansklyfning och 
jordafsöndring.



Tw 16» 22

§ 9.

Härefter företogs till behandling statsutskottets utlåtande n:o 7, 
angående regleringen af utgifterna under riksstatens sjette hufvud- 
titel, innefattande anslagen till kongl. civildepartementet.

Punkten 1.

Bifölls.

Efter föredragning vidare af punkten 2, innefattande utskottets 
hemställan i fråga om dispositionen af patent- och varumärkes- 
afgifter, anförde:

Herr De La val: Jag har tagit mig friheten anhålla om ordet 
med anledning deraf, att i utskottets motivering synes mig fram
skymta en uppfattning om patentväsendets och uppfinningarnas bety
delse, som jag icke kan gilla. Utskottet förklarar nemligen, att det 
anser sig »uti hvad tillförordnade byråchefen yttrat i fråga om be- 
hofvet af att förstärka byråns tekniska arbetskrafter och att för
stora dess boksamling ega anledning att här framhålla nödvändig
heten deraf, att byråns tjenstepersonal icke må ökas eller dess verk
samhet utvidgas i vidare mån» etc. Detta ordet: nödvändigheten 
vill jag särskilt fästa mig vid. Utskottet synes likaså frukta en 
större utveckling på detta område. Men man må hafva hvilka åsig- 
ter som helst om uppfinningarnas och patentväsendets betydelse, 
till och med den åsigten, att dessa saker icke äro något odeladt 
godt, utan något som drager vissa svårigheter med sig, så får man 
i alla fall medgifva, att man måste följa med i kampen för tillvaron, 
den enskilde så väl som samhället. Är man öfverens om detta och 
att man, för att följa med utvecklingen, måste syssla med sådana 
saker, bör man väl också söka förskaffa sig redskap för att nå detta
mål. Jag vill derför i sådant afseende framhålla, att man måste
söka förskaffa sig tekniska krafter för att vederbörligen behandla 
patenten, och det är heller icke för mycket att söka anskaffa en 
rikhaltig boksamling, så att man må kunna arbeta med framgång i 
detta syfte inom Sverige. Om man icke vill gå in på att i detta 
fall söka skaffa tekniska arbetskrafter och en god boksamling, så 
vore detta detsamma som att säga till en arbetare, som begagnar 
en såg: »det är icke värdi att skärpa sågen; det går lika bra ändå.»

Jag har icke något yrkande att framställa, utan har blott velat 
påpeka nödvändigheten af att sköta väl om uppfinningsväsendet. 
Det är en gren af verksamhet, som kan gifva rikt flödande källor
för näringarnas lif och skaffa materiella tillgångar, på hvilka man
kan bygga för det ideella lifvets befordran.

Herr Söderblom: Jag instämmer till fullo i det slut, hvartill 
statsutskottet kommit, men ber att i afseende å motiveringen få

Onsdagen den 7 Mars.
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erinra, att då styrelsen för patentbyrån kunnat till statskontoret 
öfverlemna ett belopp af 40,000 kronor, af hvilka visserligen 15,000 
kronor af styrelsen åter uppburits från kontoret, men det der qvar- 
stående likväl uppgår till 25,000 kronor, så vittnar detta om att 
patentbyrån skötts på ett sådant sätt, att den ej torde vara förtjent 
af den admonition, den fått af statsutskottet. Jag vill derför också 
uttala den förhoppningen, att patentbyråns styrelse ej måtte tolka 
det af utskottet meddelade rådet så, att derigenom det syfte byrån 
bar sig förelagdt skulle komma att motverkas.

Vidare yttrades icke. Utskottets hemställan bifölls.

Punkterna 3—6.

Biföllos.

Punkten 7.

I en inom Andra Kammaren väckt motion (n:o 151) hade herr Ang. indrag- 
A. E. Petersson i Hamra, med hvilken tre andra af kammarens ning af krono- 
ledamöter instämt, föreslagit, att Riksdagen för sin del ville besluta: .fogdctjen-

l:o att kronofogdetjensterna måtte, i mån af nuvarande inne- sterna 
hafvares afgång, indragas;

2:o att, när sådan tjenst indroges, de kronofogdarne åliggande 
tjenstegöromål skulle öfvertagas åt länsmännen i fögderiet, hvar inom 
sitt distrikt, hvarvid desse för sålunda ökad tjenstgöring skulle erhålla 
i löneförmåner: lön 1,200 kronor, tjenstgöringspenningar 800 kronor 
och af expensmedel 100 kronor, eller tillsammans 2,100 kronor, och 
derjemte, utom rätt till nu bekomna sportler, äfven de sportler, 
som förut tillkommit kronofogde; hvarjemte länsman med sålunda 
ökad lön borde i pension erhålla 1,200 kronor från allmänna indrag- 
ningsstaten;

3:o att ledig länsmanstjenst skulle kungöras i allmänna tid
ningar till ansökan, såsom för öfriga statstjenster vore vanligt; att 
Konungens befallningshafvande skulle uppföra tre af de mest merite
rade, särskilt för praktisk duglighet kända sökande på förslaget, 
landshöfdingen gifva en af dem sitt förord och Konungen utnämna 
en af de tre på förslaget uppförda till tjensten; hvarefter sålunda 
utnämnd länsman ej finge utan laga ransakning och dom skiljas 
från tjensten, der han ej begärde afsked, afied eller upphunnit stadgad 
pensionsålder; samt

4:o att länsman skulle vara underkastad ändring af lön och 
pension, som af Riksdagen kunde komma att beslutas.

Med anledning häraf hemstälde utskottet under förevarande 
punkt, att Riksdagen måtte hos Kongl. Maj:t anhålla, det Kongl.
Magt, täcktes låta verkställa utredning, huruvida icke kronofogde-
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befattningarna må kunna indragas och de åligganden, som nu ankomma 
på kronofogdarne, öfverflyttas på länsmännen eller andra landsstats- 
tjenstemän samt till Riksdagen inkomma med det förslag, en sådan 
utredning kan föranleda.

Emot denna utskottets hemställan hade reservation anmälts af 
herrar grefve G. Sparre, friherre B. A. Leijonhufvud, grefve E. C. 
A. Piper, H. P. P. Tamm, O. IV. Odelberg, P. J. von Ehrenheim. 
E. V. R. ]j. Königsfeldt, G. Lundeberg och F. A. Boström.

Efter föredragning af punkten anförde:

Herr Rydiug: Då jag ej anser det lämpligt, att Riksdagen till 
Kongl. Maj:t afbiten eu sådan skrifvelse, som här är föreslagen, skall 
jag be att med några ord få motivera denna min åsigt.

Till en början vill jag erinra om, att för icke längesedan frågan 
om kronofogdetjensternas vara eller icke vara utgjorde föremål för 
eu grundlig behandling af båda statsmagterna och då afgjordes till 
förmån för kronofogdetjensternas bibehållande. År 1873 tillsatte 
nemligen Kong], Maj:t en komité, som fick i uppdrag att afgifva 
yttrande och förslag om ordnandet af landsstatstjenstemännens verk
samhet in. in., som dermed stod i sammanhang. År 1875 afgaf 
denna komité sitt utlåtande och deruti föreslogs, att kronofogde- 
tjensterna och länsmanstjensterna skulle sammanslås till en tjenst, 
nemligen kronofogdetjensten, men att vid kronofogdens sida skulle 
sättas en s. k. fogdefullmägtig, på hvilkens kompetens skulle ställas 
samma fordringar som på kronofogdens. I kronofogdarnes antal be
gärdes eu tillökning från 118 till 256; hvarjemte åt fjerdingsmännen 
skulle anförtros en mera sjelfständig polisverksamhet. Öfver detta 
förslag hördes i vanlig ordning vederbörande; och Kongl. Maj:t tog 
det i särskild ompröfning under loppet af år 1877; hvarvid det
samma i nu nämnda delar underkändes. Bokstafligen är det väl 
sant, såsom statsutskottet säger, att hvad komitén i detta af
seende föreslagit aldrig blef föremål för någon Kongl. Maj:ts fram
ställning till Riksdagen. Men då Kongl. Maj:t vid 1878 års riksdag 
framlade fullständigt förslag till lönereglering för kronofogdar och 
länsmän och vid detta förslag var fogadt komiténs betänkande, så 
är det ju uppenbart, att Riksdagen icke gått in på Kongl. Maj:ts 
förslag om löneregleringen, såvida Riksdagen gillat komiténs förslag, 
och således är det ju tydligt, att detta komitéförslag i sjelfva verket 
varit föremål för Riksdagens pröfning. Den sålunda genomförda 
regleringen af kronofogdetjeusterna ansågs äfven i följd af Riksdagens 
beslut så definitiv, att, då det förut genom ett kongl. cirkulär af 
1873 var stadgadt, att lediga eller ledigblifvande länsmans- och 
kronofogdetjenster endast skulle tillsättas på förordnande tills vidare, 
detta stadgande nu undanröjdes, och fullmagter utfärdades i vanlig 
ordning. Då så är förhållandet, och följaktlinge icke lång tid förflutit
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sedan frågan varit föremål för begge statsmagternas pröfning, ocli Ang. indraga 
begge statsmagterna dervid blifvit ense, synes det åtminstone mig, "®'"? afk*»™- 
som om en skrifvelse från Riksdagen i nu föreslaget syfte skulle inne- ,0® 
bära ett vacklande, som icke vore Riksdagen värdigt. fFarts)

Om man nu frågar efter anledningen till dessa allt emellanåt 
återkommande önskningar om kronofogdetjensternas indragning, undrar 
jag för min de), om icke dessa önskningar härflyta icke så mycket 
från sjelfva institutionen, som icke mer derifrån, att på vissa ställen 
institutionen icke blifvit tagen i anspråk i så fullständig grad, som 
ursprungligen varit afsedt och som den för kronofogdarne utfärdade 
instruktion tydligen gifver vid handen. Ty det är icke, såsom i 
allmänhet antages, förhållandet, att kronofogdarnes hufvudsakliga 
eller egentliga verksamhet skulle vara handhafvande!, af exekutions- 
ärendena och uppbördsverket, utan kronofogdarne ha mycket vid
sträcktare uppgifter sig förelagda. På dem hvilar ytterst ansvaret 
för upprätthållande af ordning och säkerhet inom fögderiet och för 
handhafvande af en mängd administrativa, kamerala och polisföre
skrifter. I första hand ombesörjes en del af dessa visserligen af läns
mannen, men såsom instruktionen uttryckligen angifver är läns
mannen anvisad kronofogden till biträde. Denne är länsmannens 
förman och det är som sagd! på honom, som ansvaret ytterst hvilar.
En sådan anordning är ock nödvändig, ty det är alldeles omöjligt 
för en landshöfding eller en länsstyrelse, åtminstone i ett vidsträck
tare län, att äfven med bästa vilja kunna hålla uppsigt öfver länets 
alla länsmän. Någon behöfves, som på närmare håll utöfva]" kontroll.
Denna kontroll har blifvit ännu nödvändigare nu, sedan genom den 
nya värnpligtslagen landshöfdingens bestyr med beväringsmönstrin- 
garne upphört. Förut var nemligen landshöfdingen i tillfälle att 
årligen gorå resor till de olika delarne af länet. Han kom dervid 
i personlig beröring dels med länsmännen och fick tillfälle se, hvil
ken ordning do höllo och hvilken respekt de hade med sig samt 
huru de skötte sig, och dels med befolkningen, af hvilken lian fick 
höra de anmärkningar och framställningar, som gjordes mot landt- 
statstjenstemännen i allmänhet. Dessa inspektions- och, om jag så 
får saga, rekognosceringsresor äro nu förbi; och derför är det ännu 
nödvändigare än förut, att någon förman på närmare håll finnes för läns
männen med deras i folkets lif så djupt ingripande verksamhet. För 
min del har jag alltfrån mitt tillträde till landshöfdingebefattningen 
förfarit på det sätt, att, när det inkommit några anmärkningar om 
försummad vägunderliållning, om oordningar vid gästgifverierna eller 
med afseende å skjutsens bestridande, om uraktlåtet beifrande af för
seelser, med mera dylikt, jag vändt mig till kronofogden och anbefalt 
honom att inkomma med förklaring, sedan han hört länsmannen och 
latit verkställa de vidare undersökningar, som kunde vara nödvän
diga. Härigenom har kronofogden blifvit erinrad derom, att pligter 
åligga honom äfven i dylika fall; och. jag har funnit detta mycket 
välgörande.
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Jag vill nu öfvergå till de tvänne grenar af kronofogdens verk
samhet, som i allmänhet mest framträda, nemligen hans befattning 
med exekutions- och uppbördsväsendet. Hvad då först angår hans 
befattning med exekutionsväsendet ber jag få fästa uppmärksamheten 
derpå, att utskottet sjelft erkänner, att det icke går för sig att verk
ställa en öfverflyttning af hans bestyr i denna del på länsmannen, 
utan åtskilliga föregående lagändringar i ändamål att undanrödja 
vissa svårigheter, som nu förefinnas. Dessa lagändringar tyckas 
emellertid vara omöjliga att få fram. Väl ha de ofta varit på tal 
vid Riksdagen, men äudringsförslagen ha alltid strandat på Riksdagens 
motstånd, och det är icke många dagar sedan ett sådant förslag här 
förelåg, men å nyo föll genom båda kamrarnes sammanstämmande 
beslut. I fråga åter om uppbördens öfverflyttande på länsmännen 
ber jag få göra den allvarliga erinran, att en sådan öfverflyttning 
skulle utgöra eu verklig fara och innebära en afvikelse från den 
grundsats, som i all statsförvaltning allt hitintills följts, nemligen 
att uppbördsmännens antal bör vara så litet som det är möjligt med 
afseende på de belopp, som de skola uppbära och redovisa. Den, som 
har något begrepp om hvilken föregående skriftvexling och hvilka 
förberedande åtgärder som äro erforderliga, innan man får den så 
kallade »landsboken» i ordning, inser lätt, hvilket kolossalt arbete 
det skulle bli om redogörarnes antal skulle mångdubblas. I Vester- 
norrlands län till exempel skulle sålunda uppbördsmännens antal å landet 
blifva 30 i stället för 5, som det är nu. Kontrollen skulle uppenbar
ligen blifva sämre och säkerheten förminskad. Nu säger utskottet i 
strid häremot, att »genom en dylik åtgärd skulle kronans säkerhet 
blifva större än den nu är, emedan hvarje uppbördsman i sådant fall 
finge ett mindre belopp att redovisa än under nuvarande förhållan
den». Dermed menar utskottet tydligen, att, om förlust in trätlär, 
den skall blifva mindre derföre att uppbördsmannen har mindre belopp 
att redovisa. Men meningen är just den, att det icke skall blifva 
någon förlust alls. Och i detta afseende har det med nuvarande 
ordning lyckats förunderligt väl, ty de belopp staten mist genom sina 
uppbördsmäns förvållande ha varit så små, att de knapt äro nämn
värda.

Slutligen — och här kan man kanske spåra den egentliga an
ledningen till så väl motionen som utskottets hemställan, —- förmenar 
utskottet, att kronofogdarne i allmänhet icke äro af sina tjenstgöro- 
mål fullt sysselsatta. Ett faktum är likväl, att vissa tider af året, 
och det icke så korta, kronofogdarne äro så öfverhopade af göromål, 
att de sjelfva icke medhinna dem, utan nödgas anlita biträden; och 
då dessa biträden anställas och afiönas af kronofogdarne sjelfva, torde 
detta förhållande bäst bevisa, att de, nemligen biträdena, äro oundgäng
ligt behöfliga. För öfrigt går det icke för sig att, såsom motionären 
säger, så ordna med statens tjenare, att de uteslutande hafva sin 
statstjenst såsom sysselsättning. Vid hvarje försök till ett sådant ord
nande skulle man ovilkorligen nödgas taga hänsyn till hvad — om



27 »so 16.

jag så får uttrycka mig — ordinära förmågor kunna uträtta, men Ang. indrag- 
man skall aldrig kunna förhindra, att de tjensteman, som ha lättare ninj> af krono- 
att fatta eller större arbetsförmåga eller kanske starkare kroppskon- J°sternT 
stitution, få tid öfrig till jemväl andra arbeten. Det är ett ordspråk, (Forts.) 
som säger, att det endast är den late »som ej har tid». Arbete föder 
kärlek och lust till mera arbete och jag vädjar till er litet hvar, 
mine herrar, om ni icke funnit, att det är just de dugligaste och 
kunnigaste och mest förtroendeingifvande tjenstemännen, med ett 
ord de bästa, som i allmänhet hugnas med dessa extra uppdrag, 
hvilka nu af många anses så olämpliga.

Ännu flera skäl skulle kunna andragas; men då jag hoppas, att 
hvad jag redan nämnt ådagalägger, att en skrifvelse i det syfte, stats
utskottet föreslagit, skulle vara åtminstone ändamålslös, hemställer 
jag, att kammaren måtte afstå så väl motionen som utskottets betän
kande i denna punkt, — ett yrkande, herr talman, hvarpå jag 
anhåller, att proposition må i sinom tid framställas.

Herr Widström instämde med herr Ryding.

Herr Petersson i Hamra: Af så väl denna, här föreliggande, 
motion som af den i näst föregående punkt behandlade motionen, 
framgår tydligen, att hvad jag först och främst afsett varit att 
tillse om icke någon besparing för statsverket kunde åstadkommas.
Under sådana tider som de närvarande nfå det icke väcka någon 
förundran, att man litet hvar har dylika tankar. I fråga om sättet 
att bringa besparingarne i verkställighet kan den ene visserligen 
tycka, att en väg är bättre, och den andre, att en annan väg är det.
Sjelfva saken bör emellertid ligga alla om hjertat, och för min del 
har jag trott att det rättaste sättet vore att taga det större eller 
mindre behofvet af de särskilda statstjensterna i betraktande. Jag 
har dervid funnit att bland dessa tjenster finnas många, som kunna 
indragas — och det icke blott på det administrativa området utan 
äfven på det militära och kyrkliga. Att jag nu i första rummet 
vändt mig mot landshöfdingarne och i det andra mot kronofogdarne 
har berott derpå, att jag trott dessa tjensteman vara de, som bäst 
kunde undvaras. Jag begärde icke ordet, då den förra punkten, som 
rörde landshöfdingarne, föredrogs, derför att jag ansåg att, då ut
skottet ogillat förslaget, det icke lönade sig att i denna fråga göra 
något yrkande emot utskottets hemställan. Men jag vill dock säga 
att så helt och hållet dödfödd vill jag icke sjelf anse att denna min 
motion är. Må vara att den blifvit för tidigt väckt. Men enligt 
min åsigt ligger i denna motion en tanke, som kommer att länge 
fortlefva — fastän det är möjligt, att allmänna opinionen behöfver 
att taga den grundligt om hand och grundligt skärskåda densamma, 
innan den kommer att vinna Riksdagens erkännande.

Hvad åter beträffar kronofogdarne och den föreslagna indrag
ningen af deras befattningar, så vill jag, såsom den föregående ta-
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Ang. indrag- laren, erinra om de många gånger, den frågan varit på tal, och senast 
ning af krono- jus(; vjt| regleringen af deras löner. Men jag antager att många af 

stetnT de riksdagsmän, som vid detta tillfälle voro med om dessa tjensters 
(Forts) bibehållande, kunnat sedermera komma på andra tankar; ty den 

omständigheten, att mången då trodde att kronofogdarne voro nöd- 
vändige, hindrar väl icke att man med hvarje år som går kan blifva 
klokare. Sålunda tror jag verkligen, att många af dem, som voro 
riksdagsmän 1878, nu anse att kronofogdetjensterna kunna undvaras 
och deras åligganden utfyllas af länsmännen eller af andra landtstats- 
tjenstemän.

Hvad den föregående talaren omnämnde såsom nödvändiga or
saker till upprätthållande af kronofogdeinstitutionen, tror jag icke 
vara' åf den betydelse, som han förestält sig. • Hvad uppbörden be
träffar, så är denna väl icke svårare för länsmännen att omhänder- 
hafva än för kronofogden. Och i den frågan bör särskildt tagas i 
betraktande, att, om man tänker sig att inom ett fögderi finnas 4 
eller 5 länsmän, så måste på hvar och eu af dem komma en mycket 
mindre uppbördssumma än på kronofogden ensam, hvadan risken, 
i fall oärlighet skulle förefinnas, gäller mycket mindre belopp. Jag 
vill härmed icke hafva sagt annat, än att jag funnit kronofogdarne 
vara högst aktningsvärda personer. Men jag har endast velat på
peka det tydliga sakförhållandet, att ju mera uppbörden fördelas på 
skilda händer, ju bättre är säkerheten för staten.

Må vara att länsmäftnen med det mått af bildning, som de för 
närvarande ega, icke skulle vara så lämpliga såsom utmätningsman, 
som man kunde önska. Men enligt hvad kändt är, äro de dock 
praktiska män, om de ock äro kronofogdarne något underlägsna i 
teoretiskt hänseende. Den olägenheten skulle dock med tiden lätte
ligen kunna hjelpas, om något högre teoretiska insigter fordrades af 
dem, som tillträdde nya länsmansbefattningar. Om jag således an
tager att något större kunskaper kunde vara behöfliga för läns
männen i deras egenskap af utmätningsmän och att således de borde 
ega större insigter i kamerallagfarenhet och lagen i allmänhet, än 
hvad nu är fallet, så tror jag dock att de flesta af de nuvarande 
länsmännen dels på kronofogdekontor och dels på landskontoret in- 
hemtat en god del sådana kunskaper. Och, såsom jag sagt i min 
motion, få säkerligen länsmännen redan nu i nio falk af tio förrätta 
de utmätningar, som annars skulle ålegat kronofogden.

Man har också framhållit att kronofogdarne skulle vara en slags 
mellanhand mellan länsmännen och länsstyrelsen och att de på det 
sättet vore bättre egnade att vaka öfver länsmännen än någon annan. 
Men jag kan icke inse hvad nödvändighet det skall vara att hafva 
en sådan mellanhand. Med de lättade kommunikationer, som vi nu 
hafva, är länsstyrelsen i godt tillfälle att vaka öfver att länsmännen 
fullgöra sina skyldigheter. Säkerligen skulle också, då, enligt hvad 
jag tror, enskilda personer i icke mindre mån än länsstyrelserna 
hafva sina ögon på ifrågavarande tjensteman, icke många försumlig-
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heter kunna af länsmännen begås, innan en anmälan till länsstyrelsen Äng. indrag- 
komme att ske; och i sådant fall kommer det väl att tillgå såsom ninS afkrono- 
hittills, att länsmannen inkallas till landskansliet för att förhöras ^e™<T" 
rörande den sak, hvaremot klander rigtats. Jag kan sålunda icke 
anse det vara nödvändigt, att kronofogdarne skola bibehållas för att °r 
vaka öfver länsmännens sätt att fullgöra sina skyldigheter.

I fråga särskildt om polisärenden, vid mönstringar eller mark
nader eller andra tillfällen, der det gäller att upprätthålla ordningen, 
ser man nästan aldrig till kronofogdarne, utan der är det gemen
ligen länsmannen, som uppträder såsom ordningens upprätthållare.
Jag känner åtminstone endast några få fall, der det gått annorlunda 
till, såsom t. ex. det fallet, när mäster Palm höll sitt föredrag nå
gonstädes i norra delen af landet, och en kronofogde, som jag tror 
till hela nationens belåtenhet och fulla erkännande, afstyrde ofoget.
Men der eller vid liknande tillfälle skulle en länsman kunnat göra 
detsamma. Icke heller från den synpunkten tror jag således att det 
är nödvändigt, att kronofogdarne bibehållas.

Rörande slutligen landsboken och det befarade ökade arbetet 
med dess upprättande såsom en följd af den föreslagna förändringen, 
kan jag icke yttra mig, derför att jag i den saken icke eger till
räcklig kännedom. Men det förefaller mig, som om det icke borde 
vara svårare för fyra eller fem tjenstemän i ett fögderi att förrätta 
samma arbete, som nu förrättas af en. I alla händelser tror jag 
icke att det skälet väger så tungt, om man blott vill saken.

Såsom jag redan i början af mitt anförande nämnde, har liuf- 
vudsakliga skälet för mig att väcka denna motion varit det, att 
jag sett på de besparingar, som statsverket kunde göra utaf krono- 
fogdetjensternas indragning. Jag har också i den tabell, som jag 
bifogat motionen, visat att, äfven när landets 519 länsmän få ett 
lönetillägg af 500 kronor hvardera, skall eu besparing af 243,000 
kronor komma att ega rum. Det är ju ingen så obetydlig summa, 
denna. Jag vill dock erkänna att genom indragningen af krono- 
fogdetjensterna det kan blifva nödvändigt att i de större länen ytter
ligare anställa en landskanslist och en landskontorist på ordinarie 
stat. Men med den lön som i nu gällande stater är åt dessa tjenste
man bestämd, skulle detta ej kunna uppgå till högre summa än 
mellan 48- å 50-tusen kronor om året. Om man då drar den sum
man ifrån de nämnda 243,600 kronorna, så återstår dock närmare 
200,000 kronor och det måtte icke vara någon så obetydlig besparing.

Men det gifves en annan vigtig faktor, som också bör tagas 
med i räkningen och som talar till förmån för min motion, och det 
är, att ärendenas behandling helt visst skulle komma att i väsentlig ' 
mån påskyndas genom den anordning jag föreslagit. Om länsman
nen, sedan man sluppit mellanhänderna, finge en direkt order att 
genast verkställa, så skulle vid utmätningar och andra ärenden, som 
borde skyndsammare behandlas, man kunna vinna en tidsbesparing 
af 14 dagar å 1 månad, och dessutom skulle man på det sättet
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kunna slippa ifrån en mängd skrifverier och onödiga omgångar — 
och detta anser jag ieke vara något obetydligt resultat.

Åt dessa skäl och för öfrigt af hvad så väl jag. i min motion 
anfört, som statsutskottet tydligt framhållit i betänkandet, skall jag 
anhålla om bifall till utskottets förslag om en skrifvelse i ämnet till 
Kongl. Maj:t.

Häruti förenade sig herr Larsson i Mörtlösa.

Herr Husberg yttrade: Med anledning-af motionärens anfö
rande ber jag få yttra några ord.

Han angaf såsom det hufvudsakliga syftemålet, hvarför han 
väckt nu förevarande framställning, sin önskan att i dessa tryckta 
tider bereda en besparing för statskassan. Han lemnade eu uträk
ning af hvad i det afseendet skulle kunna åstadkommas genom den 
af honom angifna förändringen och kom dervid till en summa af 
omkring 200.000 kronor, men jag misstänker, att den siffran alls 
icke håller streck.

Motionären föreslår en förhöjning af hvarje länsmans lön med 
femhundra kronor. Enligt min uppfattning kan detta efter de ökade 
göromålen icke anses tillräckligt. Länsmännen skulle enligt hans för
slag blifva uppbördsman på eget ansvar, utmätningsmän på eget an
svar och öfver hufvud få sina tjenstebördor förökade. Tror kam
maren att dessa femhundra kronor verkligen äro en skälig ersätt
ning för ökningen af ansvaret och för de ökade göromålen? Jag 
tror ej detta. Det är för öfrigt eu gammal grundsats i all stats
förvaltning, att uppbördsman böra vara väl aflönade, och staten har 
följt denna grundsats icke just af hänsyn till tjenstemännens förmån, 
utan till sin egen fördel. Jag vet ej, hvarför man skulle gå ifrån 
den grundsatsen just i detta fall. Enligt min uppfattning måste 
man, när man vill göra länsmännen till uppbördsman, också se till, 
att de förses med sådan lön, att staten med full trygghet kan an
förtro dem de betydliga penningebelopp, som komme att af dem 
uppbäras. Den löneförhöjning, som härför skulle erfordras, vore 
minst ett tusen kronor, och när vi hafva öfver fem hundra länsmän, 
skulle sammanlagda löneförhöjningen uppgå till öfver en half million. 
Besparingen blefve således ingen.

Jag vill med hänsyn till denna fråga äfven fästa uppmärksam
het på ett annat förhållande. Motionären föreslår, att den förän
dring han åsyftar skall införas successivt i mån af de nuvarande 
tjensteinnehafvarnes afgång. Jag misstänker, att man icke skall 
kunna realisera hans plan på detta sätt, ty följden af ett sådant 
till vägagående skulle blifva, att tvänne olika system blefve rådande i 
förvaltningen inom samma län. När en kronofogde afginge, skulle 
i hans fögderi den nya ordningen komma att tillämpas. Men i 
nästa fögderi sute fogden qvar kanske sina trettio år, och derför 
blefve det under tiden vid det gamla. Jag måste anse det såsom
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ett synnerligen ogynsamt läge för förvaltningen, att på detta sätt Ang. indrag- 
skulle komma att finnas olika tjensteformer inom olika fögderier. ning af krona- 
För att undvika den oreda, som deraf skulle uppstå, måste man f°Sdetje<*- 
derför, ifall man skall genomföra förändringen, genomföra den på " 
en gång och sätta de nuvarande innehafvare af kronofogdetjensterna °r S’J 
på indragningsstat. Men hvad detta skulle kosta, kan lätt uträknas.
Jag tror sålunda att motionärens uträkning, att besparing skulle 
uppstå genom den af honom föreslagna förändringen, alls icke är 
rigtig; och då detta var hvad motionären nyss sjelf angaf såsom 
det hufvudsakliga syftet med motionen, kunde jag nu utan vidare 
yrka afslag å utskottets betänkande i denna del. Jag vill dock 
med anledning af hvad motionären ytterligare anförde tillägga ett 
par ord.

Motionären ville icke fullt erkänna behöfligheten af den kon
troll, kronofogdarne såsom mellanhand mellan länsstyrelsen och 
länsmännen utöfvade öfver dessa senare. Han kunde icke tro, att 
derpå läge någon synnerlig vigt. För min del tror jag emellertid, 
att denna kontroll och det förmanskap, som kronofogdarne öfva 
öfver länsmännen, är något högst nödvändigt. Tager man bort den 
kontrollen, så skulle man i och med detsamma borttaga en af ga
rantierna för en god och jemn förvaltning. Vi tjenstemän erkänna 
nogsamt befogenheten af en ständig och verksam kontroll och vi 
vilja icke vara af med densamma, äfven då den är satt öfver oss.
Jag vill icke tyda de framställningar, som vid denna riksdag fram
kommit om utvidgande af länsmännens embetsbefogenhet, annor
lunda än såsom vittnesbörd derom, att vår svenska länsmanscorps 
lyckats tillvinna sig synnerligt anseende för duglighet och redbar
het. Men tro herrarne, att länsmanscorpsen blifvit hvad den är utan 
i och genom det sätt, hvarpå landtregeringen öfverhufvud är ordnad, 
att länsmännen skulle hafva egt det anseende, de nu åtnjuta, så vida 
de varit fria från kontroll? Jag tror det icke. Det är min öfver
tygelse att detta lyckliga förhållande just är en följd af det sätt, 
hvarpå landtregeringen en gång blifvit ordnad, och att det till en 
god del beror på denna jemnt fortlöpande kontroll, för hvilken läns
männen från statens sida varit föremål förmedelst kronofogdarne. 
Kronofogden kan på ett helt annat sätt än en länsstyrelse utöfva 
denna kontroll. Han kan dag för dag, vecka efter vecka, följa 
länsmännen i deras tjenstegöromål och han kan utöfva en personlig 
kontroll, hvilket är något helt annat än eu kontroll på grund af 
rapporter och anmälningar. Löser man upp denna kontroll och 
borttager kronofogdarne, så tror jag att man upplöser och försvagar 
hvad som till det allmännas båtnad bör sammanhållas i en fast or
ganisation.

Jag anhåller om afslag å statsutskottets förevarande hemställan.

Med Herr Husberg instämde herrar Lindmark, De Laval och 
Amnéus.



Angående 
indragning aj 

kronofogde- 
tjensterna.

(Forts.)

N;o l(>.

Herr vice talmannen Sven Nilsson: Herr talman! Mina
herrar! I denna fråga är det numera, sedan Första Kammaren af- 
s lagi t skrifvelseförslaget, icke af någon praktisk betydelse, om denna 
kammare antager utskottets förslag eller icke. Antagandet deraf 
kan ej få annan betydelse än en opinionsyttring.

För mig likasom för statsutskottet bar det förnämsta skälet 
för dessa tjänsters indragning varit den besparing för statsverket, 
som derigenom skulle uppstå. Som herrarne veta äro af statens 
tjensteman kronofogdarne och länsmännen de, om hvilkas göromål 
man på landet har den bästa kännedomen och det kan icke nekas, 
att den öfvertygelsen är ganska allmän, att så -väl kronofogdar som 
länsmän icke äro så sysselsatta af tjensten, att denna upptager hela 
deras tid, utan att de hafva tillfälle att sköta en hel mängd en
skilda uppdrag, och derigenom har man fått den föreställningen, att 
kronofogdarnes göromål utan skada skulle kunna öfverflyttas på läns
männen.

Den siste ärade talaren yttrade, att den åsyftade förändringen 
icke skulle lända till någon besparing, emedan länsmännen vid en 
sådan tillökning i arbete och ansvar icke kunde anses godtgjorda 
med den löneförhöjning, motionären föreslagit. Jag deremot tror, 
att, om länsmännen erbjödes att öfvertaga kronofogdarnes göromål, 
så skulle de göra detta utan löneförhöjning, ty under nuvarande 
förhållanden uppdragas de göromål i tjensten, som icke löna sig, åt 
länsmännen, under det att kronofogdarne behålla de lönande för- 
rättningarne för sig sjelfva, och derför är jag öfvertygad om, att 
den föreslagna öfverflyttningen af göromål icke skulle möta någon 
protest från länsmännens sida.

Man har äfven talat om nyttan af, att kronofogdarne på nära 
håll utöfva en välgörande kontroll på länsmännen, men jag är öfver
tygad om, att länsstyrelserna ingalunda sakna tid att fullgöra detta 
åliggande. Det har länge varit ifrågasatt, att landshöfdingebefatt- 
ningarne skulle indragas af det skäl, att dessa embetstnäns göromål 
äro af ganska ringa omfattning. Äfven om nu en direktare kon
troll öfver länsmännen genom den föreslagna förändringen skulle 
komma att åligga dem, så tror jag dock, att detta icke skulle vä
sentligen öka deras göromål, emedan det ju icke är omöjligt att 
få godt och dugligt folk äfven för länsmaussysslorna. I fråga om 
uppbörden kunde ju den lätt öfvertagas af länsmännen, då äfven 
dessa skulle vara skyldiga att ställa tillräcklig uppbördsborgen, och 
säkerheten för staten skulle komma att ökas derigenom, att upp
börden fördelades på flere händer.

Man har också sagt, att det icke skulle låta sig göra att suc
cessivt indraga kronofogdetjensterna, men jag ser derför intet hin
der, ty det kan väl icke föranleda någon synnerlig olägenhet, att 
det ena fögderiet under någon tid är på annat sätt organiseradt än 
det andra. Jag vill icke vidare uppehålla kammaren, i synnerhet 
som frågan genom Första Kammarens beslut redan fallit, men jag
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vill likväl för sjelfva sakens skull och för att yttra en opinion yrka 
bifall till utskottets förslag.

Härmed var öfverläggningen slutad. I enlighet med de yrkan
den, som förekommit, gaf Herr talmannen proposition dels på bifall 
till utskottets hemställan och dels på afslag å densamma; och fann 
Herr talmannen den förra propositionen vara med öfvervägande ja 
besvarad. Votering blef emellertid begärd och företogs enligt föl
jande nu uppsatta och af kammaren godkända voteringsproposition:

Den, som bifaller hvad statsutskottet hemstält i 7:de punkten 
af utlåtandet n:o 7,

Den, det ej vill,
röstar _ Ja;

röstar Nej;

Vinner Nej, har kammaren afslagit så väl nämnda hemställan 
som den i ämnet väckta motionen.

Omröstningen utföll med 100 ja och 92 nej; varande alltså 
utskottets hemställan af kammaren bifallen.

Punlden 8.

I en inom Andra Kammaren af herr B. Fredholm väckt trio- An &ldera_ 
tion (n:o 61) hade, på anförda skäl, föreslagits, att Riksdagen måtte tillägg åt Au

tor sin del besluta om ^anordnande af ålderstillägg för häradsskrif- radsskrifvaren 
varen i Skara fögderi, Israel Walter Melén, att utgå med 500 kronor h w- Melén- 
årligen från den 1 januari 1885 och allt framgent, så länge han 
innehade nämnda befattning, men liemstälde utskottet under före
varande punkt, att motionen måtte lemnas utan afseende.

I fråga härom anförde:

Herr Fredholm: Emedan jag afgifvit motion i denna fråga,
har jag ansett mig böra yttra några ord. Det har icke varit utan 
mycken tvekan som jag åtagit mig att framlägga detta förslag för 
Riksdagen, i synnerhet derför, att de myndigheter, från Indika Kongl.
Maj:t, med anledning af Meléns underdåniga ansökning om ålders
tillägg förlidet år, infordrat yttranden, icke tillstyrkt ansökningen; 
men då i detta fall synnerligen ömmande omständigheter förelågo, 
beslöt jag mig för att framställa förslaget.

Melén började mycket tidigt att tjenstgöra. Redan under stu
dietiden tjenstgjorde han vid landtstaten på sin faders kontor för att 
tidigt förbereda sig till sitt blifvande kall. Efter aflagd examen
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Ang. ålders- korn lian ut för att tjena sitt bröd och gjorde tjenst på flera stål— 
tillägg åt ha- ]en såsom dels kronofogde, dels häradsskrifvare, och fick derunder 
^slita mycket ondt samt hade den olyckan att under denna tid få 
(Forts) s'n he^sa försvagad. Efter att såsom extra ordinarie hafva tjenst- 

gjort i åtta å tio år, blef han häradsskrifvare i Skara fögderi inom 
Skaraborgs län, men hans krafter voro då uttömda. Likväl tänkte 
han, som många andra, att han såsom ordinarie tjensteman kunde 
våga bilda ett eget hem och ingå äktenskap. Han blef utnämnd 
till häradsskrifvare den 1 september 1874. Han tjenstgjorde sedan 
sjelf omkring ett år eller, noga räknadt, 1 år, 1 månad 15 dagar. 
Derefter blef han ännu mer sjuk än förut, och den sjukdom, i hvil
ken han då föll, bestod deri, att hans båda ben förlamades, till följd 
hvaraf han ständigt måste sitta. Icke nog härmed. Hans synför
måga blef dessutom så dålig, att han icke kunde skilja mellan natt 
och dag. Han har hela tiden väntat, att hans helsa skulle förbätt
ras, men har tyvärr blifvit sviken i sina förhoppningar derutinnan. 
På den tid, han var sjuk, måste han anskaffa vikarie för att sköta 
tjensten, och denna har af vikarien skötts på ett i allo berömvärdt 
sätt. Tjensten har sålunda uppehållits lika bra, som om han sjelf 
skött densamma. Hade han då varit obotligt sjuk, och läkarne för
klarat, att han icke vidare kunde sköta tjensten, hade han ingifvit 
ansökan om att blifva försatt på indragningsstat; men då läkarne 
gifvit honom förhoppning om, att hans helsa skulle kunna blifva 
bättre, ingaf han ej någon dylik ansökning. När han sedan inne
haft tjensten uti tio år såsom ordinarie, undrade han på, att icke 
Konungens befallningshafvande utanordnade åt honom det i lag be
stämda ålderstillägget, och fann, att orsaken härtill var, att han 
icke sjelf hade skött tjensten tillräckligt länge under denna tid. 
Han fick sålunda fortfarande uppbära endast den lön, han haft från 
början af sin tjenstetid. Häröfver besvärade han sig hos Kongl. 
Maj:t, som heller icke fann skäl att tillerkänna honom det begärda 
ålderstillägget. Det är,ej meningen att klandra dessa beslut, ty det 
är gifvet, att de, som dervid voro bestämmande, hade lag och för
fattning på sin sida. För att emellertid komma i åtnjutande af det 
ifrågavarande ålderstillägget hade han således ingen annan väg än 
att vända sig till Riksdagen och vädja till dess välvilja. Det var i 
anledning häraf han begärde af mig, att jag skulle framlägga mo
tion i det antydda syftet. Jug har nu gjort detta, men statsutskot
tet har ej funnit skäl att tillstyrka min motion. Jag klandrar ej 
utskottet derför, ty jag är öfvertygad om, att det haft fullt giltiga 
skäl för sitt förfaringssätt härutinnan. Emellertid stå sakerna myc
ket bedröfliga för närvarande, ty i likhet med andra tjensteman har 
Melén under sin studietid måst sätta sig i skuld och har nu dess
utom hustru och barn, till hvilkas underhåll hans små inkomster ej 
räcka. Han hade förestält sig, att, om det ifrågavarande ålders
tillägget beviljades honom, han dermed kunde komma i tillfälle att 
resa till en kurort för att der återvinna helsan. Detta kan ej låta
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sig göra med mindre än att ålderstillägget, som utgör 500 kronor, 
tillerkännes honom. Han bad mig verka derför, att detta måtte 
tillerkännas honom årligen från den 1 januari 1885 och allt fram
gent, så länge han innehade sin befattning. Det är kanske något 
långt gånget att sätta detta i fråga, och jag vore derför tacksam 
äfven om han från och med år 1889 finge tillgodonjuta ålderstillägg. 
Man kan invända mot denna framställning, att, om den bifölles, 
man derigenom skulle skapa ett prejudikat, på grund hvaraf många 
andra tjensteman skulle begära löneförhöjningar; men detta är ju 
icke någon förhöjning, ty författningen säger, att häradsskrifvarne 
skola, om de blifva sjuka, uppbära hela sin lön mot att de aflöna 
vikarien med hvad denne skall hafva. Om nu Melén icke finge å 
sin häradsskrifvarelön uppbära ålderstillägg, skulle ju staten förtjena 
på honom genom hans sjukdom. Då han nu gjort förluster så väl 
på tjenstgöringspenningarna åt vikarien som på sitt ålderstillägg, 
vore det icke då också ett skäl, om icke juridiskt, så åtminstone 
moraliskt, att staten gjorde den lilla uppoffringen att tillerkänna 
honom det ifrågavarande understödet, så att han kunde komma i 
tillfälle att bättre än hittills sköta sin helsa. Jag tror heller icke, 
att vi här vid lag behöfva vara rädda för att stifta något prejudikat, 
ty det är ju ett så enstaka fall, som knappast inträffar en gång på 
femtio år, att en person tretton eller fjorton månader efter utnäm
ningen till en tjenst så snart blir urståndsatt att sköta densamma. 
Jag vädjar till Riksdagens moraliska känsla och anhåller, under för
hoppning att Ändra Kammaren nu såsom fordom skall ridderligt skydda 
de svage oeh sjuke, att kammaren icke ville vägra denna summa. 
Jag yrkar således afslag å utskottets betänkande och bifall till min 
motion, på det sätt att ett ålderstillägg af 500 kronor måtte ut- 
anordnas till häradsskrifvaren Melén, att med detta belopp utgå årligen 
från den 1 januari 1889 och allt framgent, så länge tjensten inne- 
hafves.

Herr Peterson i Hasselstad: Jag skall anhålla att få på
de skäl, utskottet anfört, yrka bifall till utskottets hemställan.

Sedan öfverläggningen härmed förklarats slutad samt herr tal
mannen framstält proposition å hvardera af de gjorda yrkandena, 
biföll kammaren utskottets hemställan.

Punkten 9.

I en inom Andra Kammaren af herr E. P. Jonsson i Myre 
m. fl. väckt motion (n:o 80) hade, på anförda skäl, föreslagits, att 
Riksdagen måtte hos Kongl. Maj:t anhålla, det Kongl. Maj:t täck
tes till nästa riksdag låta utreda och framlägga förslag till sådana 
ändringar i instruktionen för och andra förordningar rörande fjer-

Ang. ålders
tillägg åt hä
radsskrifvaren 
I W. Melén. 

(Forts.)

Ang. ifråga
satt skrifvelse 

till Kongl. 
Maj:t om 

statens öfver
tag ande af 
skyldigheten 
att aflöna 

fjerdingsman.
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Ang. ifråga
satt skrifvelse 

till Kongl. 
Maj:t om 

statens öfver- 
tagande af 
skyldigheten 
att aflöna 

fjerdingsmän.
(Forts.)

dingsmän, deras tillsättande och aflöning, att nämnda tjenstemanna- 
klass blefve af statsmedel aflönad.

Utskottet hemstälde emellertid, att förevarande motion icke 
måtte till någon Riksdagens åtgärd föranleda.

Sedan denna utskottets hemställan blifvit uppläst, begärdes or
det af

Herr Jonsson i Myre, som yttrade: Utskottet har afstyrkt den 
af mig väckta motionen samt dervid omnämnt den för fjerdingsmän- 
nen gällande stadga af den 1 juni 1850. Jag vill påpeka, att se
dan dess helt andra förhållanden inträffat, så att jag anser, att den 
stadga, som nu finnes för denna institution, icke är lämplig; och då 
fjerdingsmännen enligt berörda bestämmelser skola vara biträde åt 
kronobetjeningen, anser jag att de äfven böra aflönas af staten och 
icke af kommunen. Då utskottet nu afslagit motionen, har jag va
rit tveksam om jag skulle uppträda och försvara motionen och an
sett föga hopp om att något skulle vinnas genom att yrka bifall 
till densamma, men då kammaren nu beslutat en skrifvelse till 
Kongl. Maj:t om kronofogdetjenstens indragning, har detta gifvit 
mig anledning att äfven uppträda i denna fråga och begära bifall 
till motionen. Just genom indragning af kronofogdetjensten är det 
helt naturligt, att tjenstegöromålen för fjerdingsmännen äfven komma 
att ökas, och då tror jag, att det vore välbetänkt, om Riksdagen, 
samtidigt med att den beslöt indraga kronofogdetjensterna, äfven 
toge i betraktande ett annat aflöningssätt för fjerdingsmännen. Lö
nen borde utgå af staten och icke af kommunen, såsom jag förut 
sagt, på den grund, att fjerdingsmännen äro biträde åt kronobetje
ningen och ej åt kommunen. Kommunen har icke någon befall- 
ningsrätt öfver fjerdingsmännen, utan denne lyder under Konungens 
befallningshafvandes och länsmännens befallningar, och nu, sedan in
dragning af kronofogdetjensterna är ifrågasatt, äro Konungens befall
ningshafvande och länsmännen tvungna att mera anlita fjerdingsmän
nen än förut.

Jag yrkar afslag å utskottets hemställan och bifall till min med 
fleres motion.

Vidare anförde:

Herr friherre Bonde: Af den siste talarens anförande framgår, 
att denna motion står i nära sammanhang med den motion om kro
nofogdebefattningarnas indragning, hvilken här nyss varit föremål 
för en opinionsyttring, ty något annat än eu opinionsyttring var 
det icke, som afgafs, sedan Första Kammaren afslagit detta förslag, 
som här antogs med några få rösters öfvervigt. Man ser nu strax, 
hvarthän det skulle leda, om kronofogdetjensterna indrogos, nemli-
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gen till eu öfverflyttning af dessas göromål på länsmännen och fram- 
alstrandet af en ny klass af statstjenare, nemligen fjerdingsmännen, 
hvilka sålunda skulle komma i länsmännens ställe, hvarigenom ökade 
statsutgifter skulle framkallas, i stället för den besparing, som åsyf
tats med motionen om indragning af kronofogdebefattningarna. Det 
var således lyckligt, att Första Kammaren nyss fattade ett annat 
beslut än denna, och att härigenom denna fråga förfallit.

Dessutom har den nu föreliggande motionen onekligen ännu större 
betydelse i ett annat afseende, hvilket här betonades för några dagar 
sedan, då det var fråga om ett annat anslag; den bevisar nemligen 
den växande benägenheten att vältra allt från kommunerna på staten. 
Då jag tror, att detta är ganska farligt, när man går för långt i 
den rigtningen, och då jag dessutom af flera skäl anser det lämpli
gast att fjerdingsmännen allt förfarande förblifva kommunernas tjen
steman, så vill jag yrka bifall till utskottets förslag.

Ang. ifråga
satt skrifvelse 

till Kongl. 
Maj:t om 

statens efter
tagande af 
skyldigheten 
att aflöna 

fjerding smän. 
(Forts.)

Herr Månsson: På det att den siste talarens yttrande om att 
fjerdingsmännens aflönande af statsverket och indragning af krono- 
fogdetjensterna skulle stå i något sammanhang med hvarandra icke 
måtte blifva obesvärad!, vill jag yttra några ord. För min del tror 
jag nemligen, att dessa båda saker icke stå i det ringaste samband 
med hvarandra, och har velat uttala detta, ehuru jag personligen 
helt och hållet är emot motionen och icke vill vara med om eller 
understödja densamma, emedan jag anser det alldeles obehöfligt att 
man tillskapar en ny tjenstemannainstitution. Jag yrkar derför bi
fall till utskottets hemställan.

Härmed förklarades öfverläggningen slutad. Efter af herr tal
mannen gifna propositioner å så väl bifall som afslag, blef utskottets 
hemställan af kammaren bifallen.

Punkterna 10—15.

Biföllos.

Punkten 16.
Ang. öfver flytt-

Mom. 1. ' nins tiU stvrelmsen för statens
Kongl. Maj:t hade föreslagit, att Riksdagen måtte medgifva, att tillsynen^öf-

af de medel, som kunde varda anvisade för fortsättande af statens ver statens 
jernvägsbyggnader, ett belopp af 10,000 kronor finge årligen från jernvägsbygg- 
och med år 1889 användas till bestridande af kostnaderna för hand- väder. 
läggning inom styrelsen för statens järnvägstrafik af de ärenden, 
som rörde nämnda jernvägsbyggnader med hvad dertill hörde.

Till denna Kongl. Maj:ts framställning hade utskottet under 
förevarande moment tillstyrkt bifall, dock så, att det belopp af sam-
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Ang. öfverflytt
ning till styrel
sen för statens 
jernvågstrafik 
af tillsynen öf

ver statens 
jernvägsbygg- 

nader.
(Forts.)

manlagdt 3,500 kronor, som afsetts till arfvoden åt trafikstyrelsens 
chef, två öfverdirektörer och registrator^ ej finge utgå till andra än 
de nuvarande tjensteinnehafvarne.

Häremot hade reservation inom utskottet anmälts af herrar N. 
Petersson i Runtorp och Piss Olof Larsson.

Sedan utskottets hemställan blifvit uppläst, anförde:

Herr Petersson i Runtorp: Då jag reserverat mig mot utskot
tets hemställan i denna punkt, så vill jag nu med några ord angifva 
skälen dertill. Reservationen afser ingalunda sammanslagningen af 
jernvägsbyggnads- och jernvägstrafikstyrelserna, utan uteslutande den 
löneförhöjning, som härvid blifvit ifrågasatt. Da staten förut behöft 
anslå endast 20,000 kronor till bestridande af kostnaderna för hand
läggning af ärenden rörande jernvägsbyggnader, och numera jern- 
vägsbyggandet inskränkts så betydligt, att detsamma hädanefter kan 
handkafvas af jernvägstrafikstyrelsen, så förefaller det mig, att den 
nu föreslagna besparingen är mindre än hvad den kunnat vara. Ett 
ytterligare skäl för obehöfligheten af den föreslagna löneförhöjningen 
är, att de tjenstemän, som skulle komma i åtnjutande deraf med 
tillhopa 3,500 kronor, redan äro så tillräckligt aflönade, att de der
för böra kunna förrätta det arbete, som staten af dem skäligen kan 
fordra. Det öfriga af anslaget skulle åtgå dels till en ny tjenste
man, nemligen en revisor, och dels för arbeten af mera tillfällig art, 
och detta finner jag helt naturligt böra utgå, så att jag endast vill 
nedpruta de 3,500 kronor, som äro afsedda till löneförhöjningar; ty 
att nu lemna en sådan anser jag icke lämpligt, helst dessa tjenste
män för icke länge sedan fingo sina löner reglerade, och detta under 
de goda tiderna, då de togos så till, att de nu böra vara tillräckliga. 
Nu vet jag, att man skall svara, att de fa mera att göra; men så
som jag förut sagt, anser jag att dessa tjenstemän så väl som andra 
äro skyldiga att, om så behöfves, åtaga sig de ytterligare tjenste- 
åligganden, som staten kan af dem fordra. Att begära något mera 
af tjenstemännen anser jag att man icke bör göra, ty antingen kunna 
de fullgöra det fordrade arbetet och då äro de skyldiga dertill för 
samma aflöning som förut eller ock kunna de det ej, och då böra 

■de icke ens mot ökad lön åtaga sig detsamma.
Derför är jag emot att nu höja dessa löner, af hvilka chefens, en

ligt hvad man berättat mig, skall uppgå till omkring 12,000 kronor, 
och då tror jag, att denne tjensteman är så aflönad, att jhan bör 
kunna åläggas, hvad han skall göra för statens räkning. Äfven de, 
som icke skulle få mer än 500 kronor i lönetillägg, äro så väl af
lönade, att de böra kunna utan sådant tillägg underkasta sig det 
arbete, som staten kan ålägga dem. Det är på dessa skäl jag re
serverat mig och nu yrkar en sådan förändring i utskottets hemstäl
lan, att den skulle komma att lyda ungefär så här: »att med afslag

Onsdagen den 7 Mars.
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å så väl Kongl. Maj:ts som utskottets förslag beträffande de 3,500 Ang. afverflyti- 
kronor, som afses till arfvoden åt trafikstyrelsens chef samt två öfver- mn9 iiU stVrel' 
direktörer och registratorn, ett belopp af 6,500 kronor må anvisas att ^erlvägslrafik 
årligen från och med 1889 under den tid styrelsen kan få sig anför- af tillsynen öf- 
trodd de ärenden, som röra tillsynen öfver statens jernvägsbyggnader ver statens 
med hvad dertill hörer, utgå till bestridande af kostnaden för hand- jemvägshygg- 
läggning inom styrelsen af berörda ärenden.» nader.

Jag anhåller om proposition å detta förslag. (lorta.)

Chefen för civildepartementet herr statsrådet von Krusen- 
stjerna: Det anslag på extra stat, som varit uppfördt för tillsynen 
öfver statens jernvägsbyggnader, uppgår till 20,000 kronor. Tillsynen 
öfver statens jernvägsbyggnader, derest densamma kommer att till
höra trafikstyrelsen, kommer att kosta 10,000 kronor; dock skulle 
anslaget till väg- och vattenbyggnadsstyrelsen, såsom kammaren 
nyss beslutat, höjas med 2,000 kronor. Besparingen genom den nya 
organisationen blir således 8,000 kronor, och detta allenast på an
slaget till sjelfva styrelsen, hvarförutom, såsom jag tror, vida större 
besparingar skola genom denna organisation vinnas i fråga om bygg
nadsintendent a. En besparing af 8,000 kronor på ett anslag å 20,000 
kronor synes mig dock vara en ganska vacker nedsättning.

När Kongl. Maj:t ansåg sig för vinnande af den största möjliga 
enhet i jernvägsförvaltningen böra föreslå Riksdagen, att tillsynen 
öfver statens jernvägsbyggnader skulle hädanefter tillhöra samma 
embetsverk, som hade sig trafiken af dessa jernbanor anförtrodd, och 
i sådant syfte för Riksdagen framlade ett förslag, så ansåg sig verk
ligen Kongl. Maj:t kunna utgå derifrån, att Riksdagen år 1888 skulle, 
derest förhållandena icke förändrats, vidblifva samma uppfattning, 
som Riksdagen i frågan hade år 1882. När vid 1882 års riksdag 
beslut fattades, att styrelsen för statens jernvägsbyggnader skulle med 
samma års utgång upphöra, och dessa jernvägsbyggnader provisoriskt 
förläggas till väg- och vattenbyggnadsstyrelsen, bestämde Konung 
och Riksdag gemensamt lönen för väg- och vattenbyggnadsstyrelsens 
chef sålunda, att denne skulle åtnjuta i ordinarie lön 8,000 kronor 
och derjemte ytterligare 2.000 kronor, så länge tillsynen öfver sta
tens jernvägsbyggnader tillhörde honom. Förflyttade man nu denna 
tillsyn till chefen för statens jernvägstrafik, så syntes det Kongl. 
Maj:t helt naturligt, att denne chef borde komma i åtnjutande af 
detta belopp 2,000 kronor. Då vidare vissa andra tjenstemän inom 
trafikstyrelsen fingo för dem förut främmande göromål sig pålagda, 

• så ansåg också Kongl. Maj:t billigheten fordra, att dessa tjenste
män derför bereddes någon ersättning, och innebär förslaget, såsom 
herrarne veta, ett lönetillägg af 500 kronor åt hvar och en af de 
tre ifrågavarande tjenstemännen.

Om nu Riksdagen godkänner det förslag, som har framstälts 
från kalmarbänken, att de beräknade arfvodena, tillhopa 3,500 
kronor, för styrelsens chef och de tre tjenstemännen skulle redan
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ver statens

nader.
(Forts.)

Ang. öfverflyti- för de nuvarande tjensteinnehafvarne upphöra, hvad blir då följden? 
mng till styrel- Jag delar visserligen den uppfattning, som af den föregående talaren 

Sjernvägstrafik uttalats, att eu tjensteman icke är berättigad att endast med åbero- 
af tillsynen döpande af sin fullmagt vägra att åtaga sig ökade tjenstebestyr, men 

jag anser, att dessa tjenstebestyr då skola falla inom ramen för den 
verksamhet tjenstemannen haft sig ålagd. En tjensteman vid statens 
jernvägstrafik kan till exempel icke vägra att åtaga sig det ökade 
bestyr, som blifvit en följd af statens inköp af enskilda jernvägar 
eller jernvägsnätets utsträckning. Men förhållandet blifver ett annat, 
om man på en tjensteman lägger bestyr, som äro för honom främ
mande och som ej förut tillhört den förvaltning, i hvilken han är 
anstäld. Så är förhållandet här. Derför antager jag, att trafiksty
relsens nuvarande chef kan vägra att åtaga sig denna tillsyn öfver 
statens jernvägsbyggnader, derest icke samtidigt ersättning derför 
beredes honom. Hvad blefve då följden? Jo, att då man väl ej kan 
lemna statens jernvägsbyggnader utan högsta tillsyn, så måste den 
lemnas åt chefen för väg- och vattenbyggnadsstyrelsen. Men chefen 
för väg- och vattenbyggnadsstyrelsen, den nuvarande, är genom den 
af Kongl. Maj:t och Riksdagen faststälda stat berättigad att, så 
länge tillsynen öfver statens jernvägsbyggnader åligger väg- och 
vattenbyggnadsstyrelsen, derför uppbära ett arfvode af 2,000 kronor. 
Genom bifall till reservanternas förslag synes mig att Riksdagen 
äfventyra!' hela den organisation, som den vill hafva och som leder 
till besparingar, och det är af denna anledning som jag — utan att 
anse det lämpligt eller nödigt att göra någon erinring emot, att 
det beslut om anslag, Riksdagen för närvarande skall fatta, begränsas 
till de nuvarande tjensteinnehafvarne — hoppas, att det åtminstone 
för dem måtte af kammaren bifallas.

Herr Liss Öl. Larsson: Herr talman! Jag har inom utskottet 
reserverat mig i samma syfte som herr Nils Petersson i Runtorp och 
instämmer derför nu i det yrkande, som han i kammaren framstält. 
Jag har för min del icke kunnat finna det lämpligt att nu vidtaga 
eller besluta löneförhöjning åt vare sig chefen eller andra tjenstemän 
inom jernvägstrafikstyrelsen. Det är icke många dagar sedan vi 
hade en fråga om nedsättning af lönerna i allmänhet för embets- 
och tjenstemännen, dervid en stor del af kammarens ledamöter i 
likhet med tolf af utskottets ledamöter var för den åsigten, att man 
skulle besluta en skrifvelse med begäran om utredning af frågan i 
sådant syfte. Denna fråga föll visserligen, men icke derför att någon 
påstod att lönerna voro för små och att de borde höjas. Men när 
det nu så är, och när det i denna kammare fans eu aktningsvärd 
minoritet, som till och med var af den meningen, att en utredning 
i det hänseendet borde ega rum, när — säger jag — det lins eu 
sådan åsigt inom kammaren, skulle det synas besynnerligt, att några 
dagar derefter öka på lönerna åt tjenstemän, som äro så väl aflönade 
som de nu ifrågavarande. Jag tror för min del, att det ej är af
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behofvet påkalladt, och det vore ganska illa, om det förhölle sig så, 
som från statsrådsbänken sades, att, om dessa löneförhöjningar icke 
blefve beviljade, skulle de tjensteman hvarom nu är fråga, kunna 
säga nej, göra strejk med ett ord, derest Riksdagen åt dem upp- 
droge dessa arbeten. Det är så mycket mera förvånande, som det, 
efter hvad herrarne torde erinra sig, endast är några få veckor eller 
månader sedan den nuvarande chefen för trafikstyrelsen tillsattes och 
likaså en af de öfverdirektörer, hvilka nu skulle hafva 500 kronor. 
Det har nyss beviljats afsked åt chefen för trafikstyrelsen, som tjenst- 
gjort under mycket lång tid mot samma aflöning, som den nye nu 
har, och då är det besynnerligt att man man så fort den nye 
blifvit tillsatt skall öka på lönen med 2,000 kronor, ehuru denna 
lön redan är så pass stor, att man kan hysa den välgrundade åsigt, 
att dertill icke finnes något verkligt behof.

Det finnes dessutom ett annat sätt, som åtskilliga gånger blifvit 
uttaladt: låt bygga våra jern vägar på entreprenad! Då skulle man 
ej behöfva några löneförhöjningar åt dessa tjensteman, och jernvägarne 
kunde till på köpet blifva högst betydligt billigare än nu. Det är 
också ett sätt att komma ifrån detta bestyr, om det är så betungande, 
att ifrågavarande tjensteman ej kunde stå ut dermed utan löne
förhöjning. Dessutom om man bestämmer, att chefen för statens jern- 
vägstrafik skall hafva arfvode för befattningen med statens jernvägs- 
byggnader, så har man dermed fastslagit, att den, som är chef för 
trafikstyrelsen, också måste vara ingeniör eller jernvägsbyggare; och 
om man äfven nu är så lyckliggjord, att man har en sådan jern
vägsbyggare, som derjemte är lämplig till trafikchef, så kan det 
hända en annan gång, att den, som är utmärkt lämplig till trafik
chef, icke är lämplig för handhafvande! af dessa byggnader.

Huru jag än ser saken, synes mig olämpligt att nu komma fram 
med begäran om löneförhöjning. Man får komma i håg, att den löne- 
stat, som gäller för dessa tjensteman, tillkommit under den för lön
tagare gynsammaste tiden i vårt land. Det var nemligen under 
den tid, då man icke var så nogräknad med styfrarne i Riksdagen, 
som dessa löner bestämdes. Och tiderna hafva ej förändrat sig så, att 
det nu är skäl att öka på lönerna ännu mera.

Jag tror för min del således, att man med godt samvete kan 
bifalla det förslag, som blifvit framstäldt af Nils Petersson i Runtorp.

Häruti instämde herr Erickson i Bjersby.

Ang. öfverflytt
ning till styrel
sen för statens 
jemn äg straflk 
af tillsynen öf

ver statens 
jemn äg sbygg

nader. 
(Forts.)

Herr vice talmannen Sven Nilsson: Då Andra Kammaren
redan antagit den tionde punkten af utskottets utlåtande, så kan jag 
icke föreställa mig, att kammaren nu skulle vilja bifalla ett sådant 
förslag, som framstälts af herr Nils Petersson. Ty konseqvensen 
fordrar, att man fattar det beslut, som i denna punkt föreslås af 
statsutskottet, om man verkligen vill genomföra den stora reform, 
hvarom Riksdagen redan två gånger i skrifvelse till Kongl. Maj:t 
anhållit, och hvarom regeringen nu framstält förslag.
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Ang. öfverjlytt- Sedan nu herr statsrådet och chefen för civildepartementet ut- 
mng till styrel- re(j{. frågail; har jag Jcke synnerligen mycket att tillägga, men vill 
Sjärnvägstrafik dock aH få saga Par ord- Den fråga, som förelåg till kam-
of tillsynen öf- marens afgörande för någon tid sedan, nemligen frågan om nedsätt- 

ver statens ning i embetsmännens löner, har, efter hvad jag kan finna, icke 
jernvagsbygg- ciet ringaste sammanhang med deii fråga, som nu är före. Hade 

na er. varjj. förhållandet, att man här föreslagit att öka lönerna för
' or 8t dessa tjenstemän, nemligen chefen för trafikstyrelsen, de två öfver- 

direktörerna och registrator^ och att man nu velat fastslå dessa 
förhöjningar för alltid, då hade den näst föregående talaren onek
ligen haft rätt i sitt resonnement, ty då hade det varit fråga om 
löneförhöjning. Men här är fråga endast om att bifalla beloppet 
för den tid, som desse tjenstemän personligen åtaga sig bestyr, som 
de omöjligen kunna anses skyldiga att åtaga sig. Tv deras befatt
ning som tjenstemän i trafikstyrelsen kan naturligtvis icke tvinga 
dem att åtaga sig göromål, som höra till jernvägens byggnadsväsen. 
Detta är, tycker jag, alldeles uppenbart, och man behöfver således 
icke längre diskutera derom. För öfrigt gör staten ej oväsentliga 
besparingar genom den nya organisationen, som mer än uppväger 
dessa personliga lönetillägg. Vill man på billigt sätt ordna frågan, 
och kan man med det lilla arfvode af 500 kronor, som Kongl. Maj:t 
för en hvar af de lägre tjenstemännen föreslagit, få dem att fullgöra 
dessa nya åligganden, så är detta efter min uppfattning det allra 
billigaste sättet. Med afseende på trafikstyrelsens chef säde den siste 
talaren, att han hade så pass stor aflöning, att man genast skulle 
kunna tillämpa den föreslagna ändringen, utan att gifva honom 
någon löneförhöjning. Jag vill då fästa uppmärksamheten på, att 
han redan i väg- och vatten byggnadsstyrelsen hade 10,000 kronor i 
lön. Han hade således icke någon anledning att gå från den befatt
ning, han då hade, och åtaga sig en ny befattning, som visserligen 
ger honom såsom chef för trafikstyrelsen lika hög lön eller 10,000 
kronor, men der han får så högst betydligt ökade göromål från 
annat håll, som hela jernvägstrafiken, så framt ej denna ökning af 
göromål också betingar någon löneförhöjning. Han hade naturligtvis 
annars stannat qvar i byggnadsstyrelsen och behållit sin lön der. Sta
ten gör således en ren besparing i detta fall. Då man allmänt erkän
ner, att den person, som förestår denna befattning, är en person, 
genom hvilkens utnämning regeringen anses hafva gjort ett godt 
val, så kan jag icke heller från den synpunkten föreställa mig, att 
man nu skulle vilja nedsätta det lönebelopp, som Kongl. Maj:t före
slagit och utskottet för honom tillstyrkt. Jag kan således icke finna 
annat, än att, om kammaren verkligen vill hafva genomförd den 
stora reform, som är föreslagen och redan beslutad genom kamma
rens bifall till tionde punkten i utskottets betänkande, man måste, 
äfven med god hushållning med statens medel, bifalla den föreslagna 
punkten, och jag yrkar derför för min del bifall till utskottets hem
ställan deri.
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Herrar Gumoelius, Lasse Jönsson oeli Z7. W. Carlson instämde 
med herr vice talmannen.

Herr Petersson i Runtorp: Jag vill blott säga ett par ord
till herr vice talmannen med anledning af hans yttrande, att chefen 
för trafikstyrelsen hade lika hög lön förut, då han var chef för väg- 
och vattenbyggnadsstyrelsen, som nu. Jag vill då erinra, att en bo- 
ställsvåning med åtföljande rättigheter, allt uppskattadt till cirka 
2,000 kronor, väl också torde böra anses vara värd något.

Det är således redan en löneförhöjning af sirka 2,000 kronor, 
som trafikstyrelsens chef erhållit till den lön af 10,000 kronor, som 
han förut haft.

Ang. öfverflytt
ning till styrel
sen för statens 
jernvägstraflk 
af tillsynen öf

ver statens 
jernvägsbygg- 

nåder. 
(Forts.)

Herr Danielson: Såsom herrarne af utskottets betänkande
kunna finna, har jag biträdt utskottets förslag. Jag har trott, att 
den medelväg, som utskottet föreslagit, kanske är den mest lämp
liga att lösa denna fråga. Om det, som vi hörde från statsrådsbänken, 
kan ifrågasättas, huruvida trafikstyrelsens chef är skyldig att åtaga 
sig detta uppdrag med den aflöning han förut har, så få vi väl 
tåla oss med ifrågavarande utgift för några år hellre än att frågan 
förfaller. Jag är fullt med om, att chefens aflöning är stor, mycket 
stor, men här ligger dock ett särskilt fall före. Och då utskottet 
tydligen uttalat, att denna löneförhöjning endast skulle afse nuva
rande innehafvare af platsen, tror jag, att detta innebär ett öfver- 
gångsstadgande, som kanske vore det mest lämpliga att antaga. 
Mig förefaller det så, och derför har jag biträdt utskottets förslag. 
Skulle detta helt och hållet eller till någon del afslås, så kan det 
ju hända, att hela denna organisation, som vi i öfrigt önskat oss, 
förfaller.

Jag ber således att få yrka bifall till utskottets förslag.

Med herr Danielson förenade sig herrar Lyttkens, B. G. Bo
ström, Bruse, Olson i Stensdalen, Stjernspetz, Andersson i Hasselbol, 
Lyth och Larsson i Upsala.

Efter det öfverläggningen härmed förklarats slutad, samt herr 
talmannen gifvit propositioner i enlighet med de yrkanden som före
kommit, blef utskottets hemställan af kammaren bifallen.

Mom. 2.

Bifölls. 

Punkten 1 7.
Ang. öfver- 

direktörsassi- 
stenternas

Med tillstyrkande af Kongl. Maj:ts i sådant afsende gjorda fram- 
ställning, hemstälde utskottet under förevarande punkt, att Riksda- klass.
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Ang. öfver
direktör sassi

stenternas 
uppflyttning 

i högre löne- 
klass. 

(Forts.)

gen måtte medgifva, att från den tid, inspektörstjensten hos styrel
sen för statens järnvägstrafik kunde varda indragen, öfverdirektörs- 
assistent hos styrelsen måtte kunna uppflyttas till första löneklassen 
med årligt arfvode af 4,200 kronor.

Äfven emot denna utskottets hemställan hade reservation an
mälts af herrar N. Petersson i Runtorp och Piss Öl. Larsson.

Efter föredragning af punkten anförde:
•

Herr Petersson i Runtorp: Af samma skäl, som jag anförde
till stöd för mitt yrkande om afslag vid föregående punkt, yrkar 
jag äfven här afslag å utskottets hemställan om löneförhöjning åt 
ifrågavarande tjenstemän. Genom att bifalla Kongl. Maj:ts och ut
skottets förslag, att uppflytta dessa tjenstemän till första löneklas
sen, vidtager man nemligen en löneförhöjning; och jag har derför 
mot detta anslag alldeles samma skäl att anföra som mot det före
gående, nemligen att dessa tjenstemän hafva tillräckligt hög lön förut. 
Och om det nu skulle förhålla sig så, att den ifrågavarande inspek
törstjensten är indragen eller blir indragen, emedan den icke behöf- 
ves, så anser jag det icke alls för mycket, om man börjar göra en 
smula besparingar i de kostnader, som statens järnvägstrafik med
för. Man behöfver blott se på de statistiska tabellerna, huru det 
förhåller sig. Yi se der, huru, då jernvägarne 1881 gåfvo något 
öfver 4 procent, gåfvo de 1886 icke mer än 2 procent. Då alltså 
utgifterna börja växa oss öfver hufvudet, så vore det icke alls ur- 
vägen, om man kunde göra några besparingar, som koinrne stats
verket till godo, genom att man minskade omkostnaderna. När vi 
nu se, huru små inkomster vi hafva af jernvägarne, och alltså böra 
iakttaga sparsamhet, så synas mig dessa föreslagna uppflyttningar i 
högre lönegrad alldeles onödiga. Jag yrkar derför afslag på utskot
tets hemställan.

Chefen för civildepartementet, herr statsrådet von Krusen- 
stjerna: Herr Nils Petersson började sitt yttrande vid denna punkt 
på samma sätt som vid den näst föregående, nemligen att det val
fråga om en löneförhöjning. Jag tillåter mig då börja mitt svar 
nu på samma sätt som mitt svar på hans yrkande i förra punkten, 
nemligen att det här är fråga om besparing för statsverket. In
spektörstjensten är förenad med en aflöning af 6,000 kronor. Fråga 
har nu blifvit väckt om, att denna tjenst skulle indragas. Ett af 
de vigtigaste åliggandena för inspektören är att.vid förfall, semester 
eller annan ledighet för öfver direktörerna tjenstgöra i dessas ställe. 
Upphör nu inspektörstjensten, så behöfves någon annan person i 
trafikstyrelsen att inträda såsom vikarie för öfverdirektörerna, då 
dessa äro förhindrade. Då har det synts trafikstyrelsen lämpligt, 
att detta ålägges öfverdirektörsassistenterna. Men gör man detta,
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vill man, att öfverdirektörsassistenterna skola vara fullt kompetenta 
och skickliga att alltid träda i öfverdirektörernas' ställe vid före
fallande behof, så måste man ställa större fordringar på dem. Och 
gör man det, så kräfver billigheten — så har synts trafiksstyrel
sen och Kongl. Maj:t — att det beredes möjlighet för öfverdirek- 
törsassistenterna att, om deras tjensteålder och tjenstgöring pröfvas 
dertill berättiga dem, slutligen kunna inträda i samma löneklass, 
som tillkommer afdelningsföreståndarne, öfver hvilka de, derest de 
sköta öfverdirektörernas tjenst, skola få föra befälet. En öfverdirek- 
törsassistents löneförmåner äro för närvarande lägst 2,700 kronor, 
med möjlighet för honom att uppflyttas till lön af 3,900 kronor. 
Förslaget afser nu, att han skulle kunna uppflyttas till 4,200 kro
nors lön. Ofverdirektörsassistenternas antal är 6. Äfven med an
tagande, att samtliga 6 öfverdirektörsassistenter nu genast blefve 
uppflyttade till högsta lönegrad, till 4,200 kronor, så medför ju detta 
för statsverket endast en utgift af 1,800 kronor — eller 300x6 —, 
och då inspektörslönen är 6,000 kronor, så blefve, äfven med ett 
sådant antagande, besparingen för statsverket 4,200 kronor.

Herr vice talmannen Sv. Nilsson: Sedan herr statsrådet och 
chefen för civildepartementet yttrat sig, har jag endast begärt ordet 
för att yrka bifall till statsutskottets förslag. Jag förstår verkligen 
icke att herr Nils Petersson, som alltid i kammaren främst uppträder 
för sparsamhet, i denna fråga yrkar afslag på ett förslag, som verk
ligen skulle bereda staten besparingar af minst 4,200 kronor. Hvad 
blir väl följden, om detta förslag afslås? Jo, följden blir den, att 
inspektörsbefattningen bibehålies med sitt lönebelopp af 6,000 kronor. 
Nu kunna af dessa 6,000 kronor i värsta fall medtagas 1,800 kro
nor; men det är icke säkert, att ens detta går åt, utan ytterligare 
besparingar kunna möjligen uppkomma. Den minsta besparing, sta
ten kommer att göra, är således 4,200 kronor; men besparingen 
kan blifva ännu större. Jag hemställer derför till kammaren, huru
vida det kan vara skäl att afslå en framställning af regeringen, som 
är af den beskaffenhet, att man verkligen kan vinna en besparing 
derigenom.

Man talar om löneförhöjningar. Ja, i sjelfva verket erhålla 
öfverdirektörsassistenterna sin löneförhöjning af 300 kronor först 
när de komma upp i högsta lönegraden; men då fordrar man också 
arbete af dem, som fullt motsvarar löneförhöjningen, men om det icke 
vore för att vinna den besparing, som här kan erhållas, då skulle 
äfven jag vara emot löneförhöjningen.

Jag anhåller om bifall till utskottets förslag.

Herr Petersson i Runtorp: Jag vill blott hemställa till herr 
vice talmannen, om jag icke också kan få förvånas öfver hans ytt
rande, då han icke synes förstå, att 6,000 är mer än 4,200. När 
en befattning kan indragas, när man kommer under fund med, att
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man liar tillsatt flere tjenster, än man behöfver, och indrager de 
tjensterna, är det då nödvändigt, att man skall höja andra tjenste- 
mäns löner? Dessa tjenstemän äro förut så rundligt aflönade, att de 
kunna utan löneförhöjning åtaga sig de nya åligganden, man vill 
uppdraga åt dem, hvilket väl ligger inom deras skyldighet att göra. 
Hade herr vice talmannen sagt mig, att dessa tjenstemän äro så 
dåligt aflönade, att de icke kunna berga sig med den lön de hafva, 
då hade han haft rätt. Men är det icke i stället så, att de nu äro 
så högt aflönade, att de kunna åtaga sig att utföra de ytterligare 
tjenster, som man kan ålägga dem?

Så förstår åtminstone jag saken. Och det är på grund deraf, 
som jag anser denna inspektörsbefattning kunna indragas, för så vidt 
den icke redan är indragen, ty derigenom skall man få eu besparing 
för statsverket af 6,000 kronor. Men det går naturligtvis icke an 
att handla så, utan om man en gång har fått en lön, och sedan 
tjensten skall indragas, så skall genast denna lön utgå till någon annan!

Jag yrkar fortfarande bifall till min reservation.

Herr Liss Öl. Larsson: Herr vice talmannen sade, att han
icke kunde förstå herr Nils Petersson, som talat för afslag på denna 
punkt. Jag för min del får säga, att jag tycker mig mycket väl 
kunna förstå herr Nils Petersson. Men jag har svårare att förstå 
dem, som här om dagen bestämdt förklarade, att de tyckte, att 
lönerna i allmänhet vore för stora, och som voro med om en skrif
velse till Kongl. Maj:t med begäran att tillse, huruvida icke en all
män nedsättning i tjenstemännens löner kunde ega rum, men som 
nu yrka bifall till en löneförhöjning åt redan förut så högt aflönade 
tjenstemän. Huru skulle det väl hafva tagit sig ut, om man, såsom 
då önskades, skrifvit till Kongl. Maj:t och begärt allmän nedsätt
ning i lönerna, men samtidigt ökade lönerna åt samma tjenstemän? 
Jag hav verkligen svårt att förstå annat, än att detta nästan grän
sar till det löjliga, och att man icke menade allvarsamt, när man 
påstod sig vilja en allmän lönenedsättning. Herr Nils Petersson 
har åtminstone, tycker jag, den förtjensten, att han är konseqvent 
i sitt yrkande, äfven då han yrkar afslag på denna punkt.

Men nu säger man: en besparing kan genom ett bifall göras. 
— Ja, besparingar vilja vi också göra, men verkliga besparingar. 
Hvarken herr Nils Petersson eller jag vill hafva inspektörstjensten 
qvar. Tvärt om, vi vilja gerna vara med om att indraga densamma. 
Men hvad vi påstå, det är, att dessa öfverdirektörsassistenter icke 
•behöfva någon löneförhöjning eller något högre arfvode än de nu 
hafva. Jag ber blott att få erinra om, att dessa assistenter också 
fingo sina löner bestämda 1874; och då, mine herrar, var det en 
sådan tid, att man kunde gifva löner, så att det förslog. Jag kan 
icke finna något rimligt skäl, att man absolut skall hafva löne
förhöjning åt dessa tjenstemän, derför att en smula mera arbete må
hända kommer att åläggas dem. Jag tror nemligen, att, om deras
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löner icke varit reglerade 1874, utan man nu kommit ock föresla
git lönereglering för dem, så skulle det icke varit möjligt att få så 
stora löner som de, hvilka de redan hafva. Jag tror också, att den 
lilla tillökning, som kan komma på dessa G tjensteman, icke är 
mycket att tala om, så vidt jag kan finna af Kongl. Maj:ts propo
sition. Desse assistenter hafva dessutom ett par ålderstillägg på 300 
kronor hvarje gång, så vidt jag kan finna af den lönereglering, som 
förut är gjord för dem. För min del hyser jag således ingen be
tänklighet för att vara med om indragning af inspektörstjensten och 
icke heller någon betänklighet emot att möjligen i någon mån öka 
arbetet för dessa 6 assistenter utan att öka deras löner. Ty jag 
föreställer mig, att det i alla fall väl icke lär blifva så mycket på 
hvar och en. Det är derför jag biträder det yrkande, som gjorts 
af herr Nils Petersson, om afslag på utskottets hemställan i denna 
punkt.

Chefen för civildepartementet, herr statsrådet von Krusen- 
stjerna: Inspektörstjensten är icke ännu indragen, utan trafiksty
relsen har inkommit till Kongl. Maj:t med förslag, att så skulle ske, 
under den förutsättning, som jag nämnde, att nemligen — då en 
utaf inspektörens vigtigaste åligganden är att vara vikarie för öfver- 
direktörerna — det skulle så ordnas, att man erhölle trygghet att i 
inspektörens ställe få fullt lämplig vikare för öfverdirektörerna. Det 
är för att denna förutsättning skall kunna bringas till verklighet, 
som Kongl. Maj:t framlagt förslag till Riksdagen om möjlighet för 
öfverdirektörsassistenterna att uppflyttas i högre löneklass. Inträffar 
detta icke, får Kongl. Maj:t sedan pröfva, huruvida inspektörstjensten 
kan indragas eller icke.

Herr Gummlius: Vi hafva mer än en gång i Riksdagen hört 
en ärad representant på dalabänken yttra sig förebrående om, att 
embets- och tjenstemän nyligen fått betydlig löneförhöjning, och sär
skild! har han i dag två gånger framhållit detta. Jag ber då att 
få erinra om, att han är kanske icke den rätte mannen att klandra 
detta förhållande. Ty om jag icke minnes alltför orätt, så var, vid 
regleringen af tjenstemännens löner, den, som skulle inom reglerings- 
komitéerna föra Andra Kammarens majoritets och sparsamhetspartis 
talan, just herr Liss Olof Larsson. Och de löneregleringar, som 
sålunda genomfördes, skedde väl i allmänhet med hans begifvande. 
Det är med hänsyn dertill, som jag tycker att det vore lämpligare, 
om ett dylikt klander, i fall anledning dertill finnes, komme från 
andra håll än just från dalabänken.

Herr Liss Olof Larsson åberopade, om jag hörde rätt — han 
yttrade sig mot vanligheten något otydligt — att visserligen på 
grund af Första Kammarens beslut icke någon skrifvelse om allmän 
nedsättning i tjenstemännens löner kommit att aflåtas, men att 
Andra Kammaren skulle hafva önskat det. Om jag icke minnes
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orätt, föll förslaget om den skrifvelsen äfven i Andra Kammaren. 
Här var visserligen äfven eu stark minoritet, men den räckte dock 
icke till majoritet. Under sådana förhållanden torde icke heller detta 
skäl vara fullt lämpligt att åberopa vid den föreliggande frågan.

Det har ådagalagts — och det har icke lyckats att bevisa mot
satsen, om man än försökt säga emot — att här föreliggande löne
frågor äro länkar i kedjan af ett nytt system rörande jernvägs- 
förvaltningen, hvilket Riksdagen önskat få genomfördt, och att de 
ändringar, som äro ifrågasatta i denna och den föregående punkten, 
efter all anledning att tro, skulle medverka till förenkling, till bättre 
arbete och till besparing på det hela taget. Att under sådana för
hållanden söka förneka, att de embetsman, som få sig pålagdt — 
såsom här påpekats — ett ytterligare arbete och eu ny sorts arbete 
utöfver de göromål, som förut åligga dem, också böra erhålla ersätt
ning derför, det förefaller mig orimligt. Jag har under denna riks
dag hört omtalas — något som för öfrigt icke var för mig någon 
hemlighet — att exempelvis bankofullmägtige, hvilka hafva ganska 
hög aflöning, mottaga särskild ersättning, som förefallit somliga vara 
något rundligt tilltagen, för extra bestyr, hvilka dock otvifvelaktigt 
falla inom bankofullmägtiges verksamhetsområde. På framställning 
just från dalabänken har kammaren dock låtit detta förhållande 
passera. Från detta håll torde derför icke alltför strängt klander 
böra framställas emot att andra, som få sig ålagdt nytt arbete, hvilket 
ligger utom deras verksamhetssfer, derför erhålla skälig ersättning.

Herr vice talmannen Sv. Nilsson: Om det vore så, att inspek- 
törsbefattningen redan vore indragen, så skulle jag kunna förstå de 
två talare, som yrkat afslag på föreliggande betänkande. Men så är 
ju icke förhållandet; och följaktligen, om icke Riksdagen bifaller 
detta förslag, skall jernvägsstyrelsen, såsom jag föreställer mig, för
klara, att den vill behålla denna inspektör qvar fortfarande, eftersom 
intet anslag erhållits åt dem, som skulle öfvertaga inspektörens ar
bete. Styrelsen kommer således att bibehålla inspektören med sina 
6,000 kronors lön, hvadan således 4,200 kronor mera komma att 
utgå, än som skulle erfordras, derest statsutskottets förslag bifölles. 
Jag kan icke förstå annat än att detta vore eu misshushållning, 
som Andra Kammaren icke bör göra sig skyldig till.

Jag yrkar fortfarande bifall till utskottets hemställan.

Herr Liss Öl. Larsson: Med anledning af herr Gumselius'upp
trädande får jag säga, att jag verkligen trott, att herr Gumaslius 
hade bättre minne än han i (lag visat. Han uppträder och talar, 
såsom om han icke mindes något från föregående riksdagar och som 
om han aldrig läst något i protokollen. Jag vågar dock vädja till 
dessa, och de skola nogsamt bära vittnesbörd om hvad jag gjort i 
fråga om löneregleringen och ådagalägga, att icke jag drifvit igenom 
de höga belopp, som kommit till stånd, utan att jag i vanliga fall
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varit reservant, och att jag också fått uppbära förebråelser, derför 
att jag varit för mycket sparsam. Om mina åsigter der vid lag mera 
fått göra sig gällande, än som varit händelsen, så skulle man nog 
gått varligare till väga i fråga om så väl tjenstemännens antal som 
ökandet af deras löner, och det skulle bestämdt icke hafva tillåtits 
någon tjensteman att bo och sköta eget förvärf i t. ex. Stockholm 
och ändock uppbära löner för tjenster på annan ort. 'Emellertid hör 
ju detta icke till den sak, som nu är före.

Herr Gutmelius påstod äfven, att jag såsom bankofullmägtig 
varit med om att till mig votera rundliga anslag som banko
fullmägtig. Jag får derpå svara, att jag aldrig deltagit i någon vote
ring, der det gält arfvode åt mig sjelf; icke heller har någon annan 
fullmägtig varit med om en votering, i hvilken det gält honom sjelf.

Detta till svar på herr Gumselius’ yttrande, som ju egentligen 
icke alls hörde hit.

Den föreliggande kongl. propositionen förefaller mig dessutom 
litet konstig äfven i det afseendet, att man kommer och begär löne
förhöjning för dessa assistenter, som skulle inträda, i fall Kongl. 
Maj:t indrager inspektörstjensten. Det är således icke så alldeles 
bestämdt gifvet, att den kommer att indragas; utan det är blott i 
den händelse den skulle indragas, som assistenterna skulle erhålla 
löneförhöjning. Hvad jag för min del stöder mig på, är det förhål
landet, att de löner, som bestämdes på 1870-talet, voro så rundligt 
tilltagna, att det under sådana förhållanden icke kan vara skäl att 
nu höja dem utöfver hvad Kongl. Maj:t och Riksdagen på den tiden 
ansåg vara skäligt. Det är blott detta skäl jag haft för hvad jag 
här yttrat. För öfrigt har jag ju sagt, att jag gerna vill vara med 
om att indraga inspektörstjensten; men jag har dock trott, att de 
göromål, som skulle komma att öfverflyttas på assistenterna, mycket 
väl kunna läggas på dem utan någon löneförhöjning. Detta är hela 
skilnaden; och jag kan icke finna, hvad som skulle kunna föranleda 
ett sådant yttrande, som det herr Gumselius kommit fram med. 
Frågan ställer sig för mig mycket enkel; och att här inblanda en 
mängd andra saker finner jag vara alldeles opåkallad!

Herr Waldenström från Gefle: Herr talman, mine herrar! 
Jag tror nog, att, om herr Diss Olof Larsson fått råda, när nu gäl
lande lönereglering genomfördes, så skulle han icke allenast, såsom han 
nyss sade, hafva dragit försorg om, att icke någon tjensteman finge 
bo i Stockholm och åtnjuta lön för tjenster på annat håll, utan kanske 
äfven tillsett, att icke någon tjensteman fått vara riksdagsman.

Hvad nu den här ifrågavarande saken angår, så upplyser ut
skottets betänkande, att öfverdirektörsassistenterna hafva en lön af 
lägst 2,700 och högst 3,900 kronor. Hvad äro då 3,900 kronor? 
Jo de äro 100 kronor mindre, än hvad herr Liss Olof Larsson har 
såsom bankofullmägtig. Om man nu jemför hans arbete med deras 
samt de för dem erforderliga qvalifikationerna med hans, så kan
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icke någon med skäl anse, att 3,900 kronor för öfverdirektörs- 
assistenterna är för mycket, då han åtnjuter 4,000.

Nu skulle enligt kongl. förslaget en tjenst vid jernvägssty- 
relsen indragas, som betingar 6,000 kronors lön. Dess åligganden 
skulle fördelas på öfverdirektörsassistenterna, livilka derigenom komme 
att få ett arbete, som de nu icke hafva; och det är föreslaget, att 
de för denna sin nya och förökade tjenstgöring skulle erhålla en 
löneförhöjning af 300 kronor, eller från 3,900 kronor till 4,200 
kronor.

Hvad äro nu 300 kronor? Jo, det är samma belopp, som herr 
Liss Olof Larsson för ej länge sedan lät betala sig för inspektionen 
af riksbankskontoret i Östersund. Det är 100 kronor mindre än 
hvad samme herr Liss Olof Larsson i fjor lät betala sig för inspek
tionen af afdelningskontoret i Luleå under några vackra sommardagar.

Det är nu visserligen sant, att herr fiss Olof Larsson, såsom 
han nyss i sitt svar till herr Gumselius sagt, icke sjelf deltagit i 
voteringen om dessa arfvoden. Jag vet mycket väl huru det går 
till, att nemligen den bankofullmägtig, som skall hafva arfvode föl
en verkstäld inspektion, aflägsna!- sig. medan de andra votera åt 
honom ett visst belopp, naturligtvis under det medvetande, att tjenster 
medföra återtjenster.

Herr talman! Jag har ingenting emot, att herr Liss Olof Lars
son får 300 kronor för det, att han inspekterar bankkontoret i Öster
sund. Jag vill icke heller sätta mig emot, att han får ändå mer, 
i fall han anser, att 4,000 kronor icke räcka till för honom, då 3,900 
kronor äro tillräckliga för öfverdirektörsassistenterna. Men hvad 
som alltid förekommit mig besynnerligt, det är, att herr Liss Olof 
Larsson, ehuru för egen del medveten om sådant, som jag nu på
pekat, alltjemt uppträder på detta sätt, icke blott när det gäller en 
löneförhöjning åt embets- och tjensteman, utan ock när det är fråga 
om ett högst måttligt arfvode åt en tjensteman för ett arbete, som 
han skall mottaga från andra tjenstemän, men som icke hör till 
hans ursprungliga tjenst.

Öfverläggningen var härmed slutad. Efter det herr talman
nen till proposition upptagit de gjorda yrkandena, biföll kammaren 
utskottets hemställan.

Punkterna 18—27.

Biföllos.

I fråga om punkten 28, som härefter föredrogs och deri ut
skottet hemstält om fortsatt anvisande af anslag till frökontroll- 
anstalter, anförde

Herr Östberg: Då jag begärt ordet för att yttra mig med
anledning af utskottets hemställan i denna punkt, är det icke min
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afsigt att yrka afslag på punkten. Jag har endast önskat fram
ställa några anmärkningar beträffande det sätt, hvarpå detta anslag 
hittills, blifvit använda På enskild motionärs framställning beslöt
1886 ars Riksdag att anvisa 10,000 kronor till frökontrollanstalter, 
och skälet dertill uttalades mycket tydligt vara det, att man önskade 
åstadkomma enhet och likformighet i afseende på metoden för kon
trollanstalternas verksamhet. , I siu skrifvelse till Kongl. Maj:t an
gående denna sak anförde Riksdagen: »Dessa frökontrollanstalter», 
nemligen de, som då funnos, »äro inrättade utan gemensam plan och 
vid dem tillämpas ofta stridiga metoder för frökontrollen, så att 
samma vara vid olika anstalter kan ■»blifva föremål för helt skiljak
tiga bedömanden. Det inses lätt, hur föga en på sådant sätt ordnad 
frökontroll är egnad att stadfästa och utvidga förtroendet till an
stalternas förmåga att tillfredsställande lösa uppgiften att vara ett 
stöd för den ännu outvecklade odlingen inom landet af frö och han
deln dermed.»

»Hufvudvigten» — fortsätter Riksdagen — »faller härvid icke 
på beloppet af understödsmedlen, som staten lemnar, utan derpå, att 
anstalter finnas, hvilka äro underkastade offentlig myndighets in
seende och kontroll och arbeta efter metoder, som af sådan myn
dighet pröfvats och befunnits vara de bästa.»

Den 12 oktober 1886 utfärdade Kongl. Maj:t med anledning 
häraf ett reglemente för de med statsunderstöd inrättade frökontroll- 
anstalterna och deri föreskrefs, att landtbruksakademiens förvalt- 
ningskomité skulle bestämma grunderna för analysernas utförande, 
fastställa taxa derför samt låta inspektera anstalterna. Under år
1887 tilldelades de särskilda anstalterna understöd af statsmedel, och 
till sistlidne höst hafva icke mindre än 17 dylika anstalter blifvit 
inom olika delar af landet upprättade. Man skulle väl då kunnat 
vänta, att nödiga bestämmelser blifvit utfärdade för åstadkommande 
af likformighet i arbetssättet vid de särskilda anstalterna. Så har 
emellertid icke skett; ännu i dag, l‘/3 år efter det kongl. regle
mentets^ utfärdande, finnas ingå sådana bestämmelser. Kammaren 
torde sålunda finna, att detta anslag icke blifvit användt på det 
sätt, som Riksdagen vid dess beviljande afsåg. Jag vill härmed 
icke hafva uttalat något klander mot herr statsrådet och chefen för 
civildepartementet, ty detta departement har att behandla så många 
olika ärenden, att det icke kan förundra, om man icke observerar 
allt, som de underordnade myndigheterna möjligen uraktlåta. Men 
jag har trott mig böra framställa den önskan, att herr statsrådet 
ville tillse, att nödvändiga bestämmelser för dessa anstalters verk
samhet så snart som möjligt blifva utfärdade.

Chefen för civildepartementet, herr statsrådet von Krusen- 
stjerna: Jag tror mig veta, att landtbruksakademiens förvaltnings- 
komité är sinnad i fråga om frökontrollanstalterna vidtaga sådana 
åtgärder, som den söker genomföra beträffande de kemiska statio-
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utlandet.

nerna, det vill säga att efter hörandet af deras föreståndare bestämma 
likformiga förfaringssätt vid undersökningarna.

Herr Lyttkens: Jag kan underrätta den förste ärade talaren, 
att eu komité af föreståndarne för frökon trollanstalterna redan vant 
samlad här samt efter vidlyftiga öfverläggningar fattat beslut an
gående bestämmelserna för analyserna. Om dessa bestämmelser nu 
äro anbefalda af landtbruksakademiens .förvaltningskomité till efter
följelse, vet jag icke, men beslut är emellertid fattadt, och verk
ställigheten beror sålunda möjligtvis endast på förvaltniugskomiténs 
åtgärd, och om ej instruktion redan är utfärdad i detta hänseende, 
lärer det ej dröja länge förr äir sådan blifver utfärdad.

Vidare yttrades ej. Utskottets hemställan bifölls.

Punkterna 29—32.

Biföllos.

Punkten 33.

Kongl. Maj:t- hade äskat, att Riksdagen måtte för år 1889 på 
extra stat anvisa ett anslag af 20,000 kronor, att af Kongl. Maj:t 
användas för att åt alster af svensk industri och svenska näringar 
bereda afsättning i främmande länder.

Till behandling i sammanhang med denna framställning hade 
inom utskottet förelegat jemväl en af herr A. Brodin i Andra Kam
maren väckt motion, n:o 143, hvari på anförda skäl föreslagits, att 
Riksdagen måtte bevilja och ställa till Kongl. Maj:ts förfogande ett 
extra anslag af 15,000 kronor att utgå 1889 till 5 resestipendier 
för unge män, som pgnat sig åt handel och hvilka i aflägsnare län
der önska vidare utbilda sig i yrket.

Utskottet hemstälde, att Riksdagen — med afslag å herr Bro
dins motion — måtte, på sätt Kongl. Maj:t föreslagit, för år 1889 
på extra stat anvisa ett anslag af 20,000 kronor, att af Kongl. 
Maj:t användas för att åt alster af svensk industri och svenska nä
ringar bereda afsättning i främmande länder.

Efter uppläsande häraf anförde

Herr Brodin: Då statsutskottet icke funnit skäligt tillstyrka 
Riksdagen att anslå medel till det särskilda ändamål, min motion 
åsyftar, innan kännedom vunnits om resultatet af de åtgärder, hvar
till dels redan beviljade och dels af utskottet nu förordade anslag 
kunna komma att föranleda, anhåller jag att få yttra några ord i 
frågan.



Af sistlidne Riksdag beviljades och stäldes till Kongl. Maj:ts 
förfogande ett belopp af 20,000 kronor, att användas för att åt alster 
af svensk industri och svenska näringar bereda afsättning i främ
mande länder. Af detta belopp har, på sätt utskottet här ock om- 
förmäler, Kongl. Maj:t bestämt att 5,000 kronor skola användas till 
anställande under ett år af en agent i Tyskland och 15,000 kronor 
till utsändande af en reseagent till Indien, Kina och Australien, allt 
på sätt statsrådsprotokollet närmare utvisar. Men se vi efter i stats
rådsprotokollet, så finna vi, att, efter vederbörande myndighets 
utlåtande, meningen är, att 15,000 kronor skola anslås »till bestri
dande af kostnaderna för utsändande af en reseagent till Indien, 
Kina och Australien för att inhemta och sedermera här i landet sprida 
kännedom om de kommersiella förhållandena i nämnda utomeuropeiska 
länder, så att visshet kunde vinnas om, hvilka särskilda framstående 
handelsplatser derstädes vore tjenliga för afsättning af olika svenska 
iudustrialster, samt under hvilka förhållanden dylik afsättning kunde 
för industriidkare på förmånligaste sätt beredas och verkställas; 
och borde sistnämnde agent särskilt få sig ålagdt att besöka den 
under innevarande års sommar tillämnade verldsutställningen i Mel
bourne».

Med anförande af detta har jag velat påpeka, att min motion 
ingalunda afser samma ändamål, som de af Kongl. Maj:t här omför- 
mälda 15,000 kronor tyckas hafva till syfte. Jag antager, att, om 
den i statsrådsprotokollet omnämnde agenten sändes ut till aflägset 
belägna länder för att taga reda på de kommersiella förhållandena 
derstädes, han dermed icke skall förena uppdraget att afyttra alster 
af svensk industri. Min mening vore nu, att efter honom skulle 
komma andra personer, hvilka hade att göra sig till godo de erfaren- 
hetsrön och upplysningar, agenten hade att meddela, samt på grund 
deraf söka åvägabringa afsättning på de respektive platserna af svenska 
produkter. Men härför erfordras i främsta rummet, att lämpliga 
personer uppfostras och utbildas specielt för detta ändamål — detta 
lika nödvändigt för dem, som egna sig åt handel, som för yrkesmän 
i allmänhet, i synnerhet som det här gälde att i främmande länder 
uppträda som konkurrenter med dervarande utländingar, som i detta 
afseende naturligtvis stå betydligt framför oss.

Skulle man nu helt enkelt på grund af de uppgifter om förhål
landena rörande handel och industri på olika utländska, aflägsna platser, 
som reseagenten i fråga kunde hafva att lemna, vilja dit utsända 
säljare, så vore det först och främst under nuvarande förhållanden 
antagligen svårt att få lämpliga personer dertill. Men äfven om 
sådana stode att finna, hvad kunde de väl uträtta i Indien och Kina? 
Der är det, som bekant torde vara, förnämligast engelsmän och tyskar, 
som etablerat sig såsom handlande, och med den kännedom de på grund 
af långvarig vistelse derstädes hafva om befolkningens smak och vanor, 
veta de nog att fylla behofvet af varor, som äro mest begärliga i de 
respektive länderna; och att de skola frångå gamla förbindelser i
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Ang. anslag hemlandet kan man icke gerna tänka sig, annat än derest den nye 
ttlaf svenska^ uppträdande säljaren har att erbjuda dem större fördelar, än de förut 

produkters kunnat betinga sig. Dessutom skall alltid brist på kännedom om 
afsättning i landets språk blifva för den nykomne ett svårt hinder att sätta sig 

utlandet, i beröring med detaljhandlarne. Då åsterstår intet annat för honom 
(Forts.) än att vända sig till grossörerna. Men dessa skulle också göra anspråk 

på större fördelar, och antagligen blefve de flesta förbindelser, som 
kunde inledas med dem, i form af konsignationer till utländska han
delshus. Tager man dertill i betraktande de högre produktions- och 
fraktkostnaderna, som alltid vore att vänta vid en dylik på prof 
gjord mindre varuexport, så är det naturligt att en dylik affär icke 
kan komma till stånd, så vida icke industriidkaren skall vidkännas 
en på förhand beräknad förlust.

Min tanke är derför, att vi likasom andra länder måste börja 
från början och först söka rigtigt sätta oss in i förhållandena, innan 
det är att tänka på konkurrens med andra nationer, som i detta 
hänseende kommit längre än vi.

För detta ändamål borde först och främst upprättas ett handels- 
rnuseum, der våra industriidkare finge tillfälle att se, hvilka produk
ter, som i de respektive länderna äro mest begärliga och sålunda 
lämpliga att dit exportera, hvilka pris dessa produkter der betinga 
och de kostnader, hvilka äro förenade med deras införande dit. Att 
samla materiel för ett dylikt museum skulle efter min uppfattning 
vara hufvuduppgiften för reseagenten; sedan, för att få praktisk nytta 
deraf, skulle personer skickas ut för att afyttra de på platsen efter
sökta varor, som svensk industri kunde frambringa. Men för att 
komma derhän torde det icke finnas någon annan utväg än att, 
såsom jag i min motion föreslagit, gifva unge män, som hafva anlag 
för handel och egnat sig deråt, resestipendier för att under några 
års vistelse på lämpliga platser i utlandet utbilda sig för en fram
tida verksamhet i den rigtning jag nu antydt. Vanligen är det 
medellösa ynglingar, som egna sig åt handelsyrket; och med sina 
små löner se de sig icke i stånd att komma ut i verlden för att 
utbilda sig i sitt yrke. Ej heller finnes det i aflägsnare länder svenska 
handelshus, der de kunna erhålla platser. För det ändamål, jag afser, 
fordras således på ett eller annat sätt direkt understöd af staten. 
Då jag dervid ifrågasatt, att handels- och sjöfartsnämnderna i de 
stora städerna skulle vara de, som hade att föreslå personer till 
erhållande af stipendier, så har jag gjort detta, på det att endast 
dugliga personer, med verklig fallenhet för handel, måtte dervid 
komma i åtanke, och icke statsunderstöd för ändamålet lemnas åt 
personer, som ej vore i behof deraf, liksom ej heller enbart rekom
mendationer eller betyg skulle blifva bestämmande vid utdelandet af 
detta understöd.

Se vi på vår budget, så utbetalar staten betydliga stipendiebelopp 
åt officerare, artister med flere för att bereda dem tillfälle att utbilda 
sig, hvar och en på sitt område; men till utöfvare af handeln, som
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dock representerar en hufvudnäring, utbetalas i denna väg föga eller Ang. anslag 
intet. För den tekniska undervisningen i vårt land hafva utgifvitsfrämjandet 
betydliga summor. Den är också högt uppdrifveu hos oss, och vi *ve?sk“ 
ega eu väl utbildad corps af ingeniörer. Men vi hafva för inånga af afsättning i 
dem för att hår hemma kunna bereda användning åt dem. Vi kunna utlandet.
väl åstadkomma goda och framstående produkter af olika slag; (Forts.)
men vi hafva icke förmått skaffa oss tillräckligt tillfälle att sälja 
dem. Vi uppfostra göda förmågor på det tekniska området, men vi 
exportera dem af brist på sysselsättning åt dem här hemma. Vi 
hafva genom vara uppfinningar och våra produkter mångenstädes i 
utlandet häldat det svenska namnets ära. Men för att kunna få 
behålla vara dugligaste arbetskrafter och på det mest nyttiga sätt 
tillgodogöra oss dem är det alldeles nödvändigt, att något göres för 
utbildande äfven af köpmän, lämpliga att i främmande länder för
medla afsättning af vara alster. Det är just detta jag med min motion 
afsett.

Jag tillåter mig derför, med yrkande om bifall till motionen, 
vidhålla mitt vid senast församlade riksdag framstälda förslag, att 
Riksdagen matte bevilja och ställa till Kougl. Maj:ts förfogande ett 
extra anslag af 15,000 kronor att utgå 1889 till 5 resestipendier 
för unge män, som egnat sig åt handel och hvilka i afiägsnare länder 
önska vidare utbilda sig i yrket.

Häruti instämde herr O. Melin.

Herr Waldenström från Gefie: Ehuru jag icke tror, att vid 
denna riksdag något kan vinnas i det syfte, som herr Brodin i sin 
motion föreslagit, skall jag dock förena mig med honom i hans juc
kande.

Ått denna motion är af den beskaffenhet, att den förr eller se
nare skall tränga sig igenom, derom är jag lifligt öfvertygad, och 
jag är viss på, att denna kammare, när den vid eu kommande riks
dag närmare fått sätta sig in i motionens syfte, också skall finna 
det i högsta matto behjertansvärdt. Såsom herr Brodin anmärkte, 
göres mycket för utvecklingen af andra grenar af vårt näringsliv 
man beviljar till exempel stipendier åt lärare, som skola undervisa i 
lefvande språk vid våra läroverk, så att de kunna resa ut och för
kofra sig i sina respektive undervisningsämnen. Man ger stipendier 
åt konstnärer, åt arbetare o. s. v. Men för handeln och i synnerhet 
exporthandeln, som ju för vårt land redan är af stor och i framti
den maste blifva af ännu mycket större betydelse, gör man ganska litet.

Herr Brodins förslag afser icke anställande af några nya statens 
tjensteman, hvilka såsom agenter i främmande land skulle uppbära 
lön .af svenska staten; utan dess mening är, att staten skulle bereda 
tillfälliga stipendier åt dugliga, raska, yngre affärsmän, för att sätta 
dem i tillfälle att resa och vistas utomlands, tills de efter några 
års vistelse der kunde reda sig sjelfva samt etablera sig såsom sven-
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af svenska jn ^ huru man derigenom skulle kunna för billigt pris åstad-
afsårning*i komma stora fördelar för den svenska exporthandeln. Man känner 

utlandst. ju till, huru driftige svenske affärsmän redan nedsatt sig i främ- 
(Fort«.) mande länder och uträttat ganska mycket för vår utrikes handel.

Dessa hafva dock varit män, som med egna medel kunnat resa ut 
och etablera sig. Men detsamma kan icke begäras af alla, ty van
ligtvis hafva de dugligaste karlarne den tommaste kassan.

Jag tror således, att det är och blir af stor betydelse för oss, 
att svenska staten understödjer den sak, som herr Brodin i sin mo
tion åsyftat, men för närvarande har jag intet yrkande att göra.

Herr vice talmannen Sv. Nilsson: Äfven jag delar den upp
fattning, som uttalades af de två föregående talarne, och jag vet också, 
att flere ledamöter af statsutskottet gjorde detsamma. Men jag 
hemställer likväl, om icke de skäl, som utskottet här främstält, äro 
så talande, att vi för denna riksdag kunna vara nöjda med utskot
tets förslag. Förhållandet är, att de 20,000 kronor, som förra året 
beviljades till främjande af svenska produkters afsättning i utlandet, 
ännu icke äro till fullo disponerade; och man har icke heller den 
allra ringaste erfarenhet om det sätt, på hvilket dels de under sist
lidet år beviljade, ännu ej fullt disponerade 20.000 kronor och dels 
det af utskottet till enahanda belopp nu förordade anslag komma 
att verka. Derför och då jag under alla händelser tror, att för- 
sigtigheten bjuder, att man bör afbida resultatet af de åtgärder, 
hvartill omförmälda anslag kunna komma att föranleda, anser jag 
mig icke kunna biträda förslaget om att nu anslå medel till det 
särskilda ändamål, motionären åsyftar, hvadan jag för närvarande 
anhåller om bifall till utskottets hemställan.

Herr Schöning: Jag skall endast inskränka mig till en anhål
lan att få förena mig med herr Brodin i hans yrkande, under ut
talande af den förhoppning, att, om ock hans motion denna gång 
icke vinner framgång, frågan likväl vid en annan riksdag skall röna 
ett bättre öde.

Herr Andrén: För min del vet jag mycket väl, att det finnes 
ringa utsigter för att få den fråga, som af herr Brodin blifvit väckt, 
realiserad vid denna riksdag, och borde derför icke upptaga kam
marens tid med att vidare än som skett yttra mig om densamma, 
men jag har dock icke kunnat underlåta att med några ord påpeka 
denna frågas stora vigt och betydelse. Statsutskottet anser visserligen, 
att det af utskottet förordade anslag af 20,000 kronor afser ett ända
mål, hvilket till sill beskaffenhet är någorlunda likartadt med det, 
hvarpå ifrågavarande motion syftar. Dervid är dock att bemärka, 
att anslaget af 20,000 kronor är af Kongl. Maj:t äskadt i syfte att
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utsända agenter för att »åt alster af svensk industri och svenska 
näringar bereda afsättning i främmande länder»; herr Brodins mo
tion åter afser att utbilda agenter.

Jag behöfver väl icke påminna herrarne om, att i främmande 
länder man på senare åren gjort ofantligt mycket för att befrämja 
exporten. Det har manga gånger omtalats af våra politiska mot
ståndare, huru enormt mycket till exempel Bismark uträttat för att 
söka utveckla Tysklands export. Allt detta visar tydligt, att vi nu
mera måste slå in på samma väg, och att vi böra bara betänkta 
att snart göra det. Specielt i Belgien har man gjort stora och oer
hörda ansträngningar i det syfte, som herr Brodins motion afser. 
Redan för 30 ar sedan gaf man stora anslag, som vid akademien i 
Antwerpen utdelades i form af stipendier åt dess bästa elever, som 
utskickades till främmande länder, der de verkat på ett sätt, att 
man haft skäl att glädja sig öfver resultatet. Jag har i min hand 
rappoit af en framstående svensk i utlandet. Ledsamt nog är jag 
förbjuden att nämna hans namn, men jag kan försäkra, att det är 
en auktoritet. Pa samma gång han redogör för förhållandena i ut
landet, tillägger han angående resultaten:

»Personer i Belgien, som blifvit rådfrågade, om de utdelade sti
pendierna burit göda frukter, hafva alla uttalat sig till förmån för 
dem. Man säger, att medelst desamma unga, dugliga köpmän kun
nat uppehålla sig i utlandet och der förvärfvat sig förbindelser samt 
vunnit ett fotfäste, hvithet senare direkt eller indirekt kommit den 
belgiska handeln och industrien till godo.

Ehuru belgierna i allmänhet icke gerna bosätta sig utomlands, 
finnas likväl nu etablerade öfver allt i utomeuropeiska länder för 
detta stipendiater, som sta i liflig förbindelse med hemlandet och 
öppnat nya afloppskanaler för detsammas produkter.

Andra hafva etablerat sig i Belgien och fortsätta der de för
bindelser, som de i utlandet knutit. Några af Antwerpens mest be
tydande köpmän äro förutvarande 'boursiers’.»

Jag tror icke, att herr Brodins motion är af så litet värde, att 
den utan vidare bör förkastas, och ehuru jag vet, huru ringa utsig- 
ter den har att nu blifva antagen, ber jag likväl, för att hålla frå
gan öppen, att få yrka bifall till herr Brodins motion, hvilken är 
mycket beaktansvärd och otvifvelaktigt hör till de frågor som förr 
eller senare måste gå igenom.

re<^aa tillräckligt betonats, huru stipendier blifvit stif- 
tade för Kikare af olika verksamhetsgrenar, för konstnärer, arbetare, 
industriidkare och ^så vidare, och det torde väl då icke vara obilligt 
att fordra, att något göres jemväl för handelsverlden. Min öfver
tygelse är, att kammaren icke skall ångra den dag, då ett beslut i 
denna rigtning fattas.

Jag yrkar bifall till herr Brodins motion.
Andra Kammarens Prof. 1883. N:o 16. 5
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utlandet. 
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Ang. anslag Med herr Andrén förenade sig herrar Essén, Bratt, LiUieqvist, 
till främjandet Qstierg^ Jjruse> Arhusiander och Stjernspetz.

af svenska

afsättning11 i Herr Brodin: Jag vill med några ord fästa kammarens upp-
ntlandet. märksamhet vid, att min motion icke afser det samma som Kongl.
(Forts.) Maj:ts af utskottet tillstyrkta proposition. Min motion afser att

möjliggöra unge mäns utbildning till duglige köpmän och agenter 
(renom att gifva dem understöd, så att de kunna resa till aflägsna 
länder och der blifva stationerade; och som detta tager en tid af 
åratal, så fordras det, att början sker snarast möjligt. För att tyd
ligare visa, huru beaktansvärdt detta är, ber jag att fa framhålla 
ett exempel, som herrarne litet hvar torde känna. \ i hade bär i 
Sverige för några år sedan ett par framstående affärsmän, herrar 
Astrup och Sörensen. De både som unge män varit ute i Spanien 
på kontor, och sedermera, då de tagit reda på den spanska mark
naden och förhållandet derstädes samt samlat något grundkapital, 
reste de hem till Sverige och öppnade affär — med hvilket resultat, 
torde för herrarne vara bekant. Det är för att göra det möjligt 
för unge män att på samma sätt söka utbilda sig, som man borde 
lemna understöd, så att de måtte kunna resa ut till främmande land; 
och om också en och annan icke komme att lemna något resultat, 
ja, om endast 10 procent komme att göra det, så vore de nedlagda 
penningarna likväl mycket väl använda. Da jag härom är lifligt 
öfvertygad, så torde herrarne ursäkta, att jag vidhåller mitt i mo
tionen gjorda yrkande.

Sedan öfverläggningen härmed förklarats slutad, gaf heir tal
mannen, i enlighet med de yrkanden, som framstälts, proposition på 
dels bifall till utskottets hemställan i oförändradt skick, dels ock pa 
yrkandet att kammaren, med bifall till denna hemställan i öfrigt 
men afslag å densamma i hvad den afsåg herr Brodins motion, matte 
bifalla jemväl nämnda motion, och ansag herr talmannen röstöfvei- 
vigt förefinnas för den förra meningen. Då votering likväl begärdes, 
bl ef nu uppsatt, justerad och anslagen en så lydande omröstnings- 
proposition:

Den, som bifaller i oförändradt skick hvad statsutskottet hem
stält i 33:dje punkten af utlåtandet n:o 7,

röstar Ja;
Den, det ej vill,

röstar Nej;

Vinner Nej, har kammaren, med bifall i öfrigt till utskottets 
hemställan men afslag å densamma, i hvad den afser herr A. Bro
dins motion n:o 143, bifallit jemväl nämnda motion.
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Omröstningen utföll med 99 Ja och 80 Nej; och hade kamma
ren alltså beslutat i enlighet med ja-propositionens innehåll.

Den fortsatta föredragningen af föreliggande utlåtande uppsköts 
till kl. 7 e. m.

Kammarens ledamöter åtskildes kl. */4 4 e. m.

In fidem
A. E. J. Johansson.
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